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Plataforma Salvem la Pineda d’en Gori

Per sobre de l’encisadora Cala 
S’Alguer, entre la platja Castell i la 
platja Fosca (Palamós), trobem un bosc 
de pins i alzines formidable, força ben 
conservat. El camí de ronda hi passa 
tot resseguint el litoral rocallós i oferint 
vistes esplèndides d’aquest tram 
privilegiat de la Costa Brava. Tanmateix 
una bona part d’aquest espai boscós 
ha estat talat i s’han construit  dos 
complexes d’edificis amb piscina i 
hi ha previst un tercer per completar 
aquesta nova urbanitzaci, que inclourá 
48 apartaments de luxe.  
La plataforma Salvem la Pineda d’en 
Gori va presentar un recurs contra 
l’atorgament de la llicència d’obres i va 
exigir sense èxit l’aturada de les obres 
en un espai qualificat de Bé Cultural 
d’Interès Nacional. 
La Plataforma asegura que la llicència 
és nul·la de ple dret i va interposar 
aquest recurs. Defensa que el projecte 
no s’hauria d’haver aprovat, ja que 
infringeix la Llei de Patrimoni Català i 
diversos articles del Pla d’Ordenació 
Urbanística Municipal (POUM). 

L’informe que el jutge va demanar 
sobre la part arquitectònica nega que 
hi hagi una planta de més en un dels 
edificis, tampoc creu que la distància 
entre els dos edificis sigui incorrecta, ni 
reconeix que hi hagi 50 m2 edificats de 
més, entre altres qüestions. 

Edificis no integrats al paisatge

L’informe que el jutge demana sobre 
la part ambiental en canvi reafirma 
que els dos edificis es veuen des de 
la Fosca, des del mar, des del camí 
de ronda i des del BCIN del poblat 
ibèric i que no estan integrats ni són 
harmònics amb l’entorn. 

Al tancar aquesta revsta l’ajuntament ja 
estaba punt de donar la llicència per 
construir el tercer edifici amb piscina i 
aparcament al costat del segon edifici 
i al llindar del entorn de protecció 
del BCIN de Cala S’Alguer. Fa un any 
que Salvem la Pineda d’en Gori va 
aconseguir més de 1000 signatures per 
tal que la Generalitat comprès el terreny 
i evitar així aquesta construcció, però 
no han tingut resposta i l’Ajuntament 
diu que no pot fer hi res. 

Amb l’amenaça de construcció d’un 
tercer bloc d’apartaments de luxe 
i la pèrdua de més terreny forestal, 
qui camini per l’espai veurà com 
s’ha aplanat el camí de ronda, s’han 
plantat alguns pinets i s’han envoltat 
amb tanques petites àrees del bosc, 
mesures de correcció que no poden 
amagar el disbarat que suposa seguir 
omplint de cases el nostre castigat 
litoral, en un nou exemple d’hipocresia 
institucional. 

u Plataforma Salvem la Pineda d’en Gori
Els nous apartaments de luxe, gairabé a línia de mar. 

 Foto © Salvem la Pineda d’en Gori
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Una de les conseqüències de la crisi de la Pandèmia causada 

per la  COVID 19 és l’instrument financer creat per la UE com 

a “Next Generation”. Aquest va néixer al mateix 2020 com 

a una resposta excepcional a una situació que va bloquejar 

greument la vida dels europeus. En definitiva, una manera 

de reactivar les mancances que va produir l’aturada absoluta 

d’activitat a la Unió Europea. La idea bàsica era destinar aquest 

instrument a nous reptes de caire ambiental, social i econòmic 

a partir del Mecanisme per a la recuperació i resiliència 

(MRR) i el Fons React-EU. Es preveu que el muntant total que 

s’emprarà serà molt més quantiós que el que es va disposar 

per les administracions espanyoles en les èpoques dels Fons de 

cohesió’UE de fa més 20 anys.

Des de DEPANA, quan sentim que transferiran “molts diners” 

a l’Estat ja estem acostumats a témer el pitjor: tornaran a 

invertir-se en obres de ciment innecessàries, això sí, disfressades 

com a grans solucions sostenibles. A la que examinem una 

mica projectes com la nova terminal ferroviària sobre el 

riu Llobregat, es veu que és altament probable que hi hagi 

procedència d’aquesta font. Segurament la “variant” de la A-2 

al Bruc pretengui rebre’n. No es pot descartar que alguna peça 

de la encara hipotètica ampliació de l’aeroport del Prat per la 

Ricarda també en vulgui disposar... 

El que succeeix és que a partir d’ara serà molt important saber 

l’origen dels diners perquè és possible que això pugui bloquejar 

alguna d’aquestes destruccions, tot i que per als ciutadans 

ens resulten molt críptics i difícils de detectar. Per això hem 

de seguir amatents, atès que els grans interessos econòmics 

tornaran a conjurar-se per gaudir d’aquesta riuada de diners 

públics. No cal ser molt sagaç per albirar que una bona part 

serà en perjudici de la natura. Ja avisem ara: aquests fons no 

estan per seguir fent el mateix dels anys 80 i 90. Destinar-los a 

inversions que no contribueixen a la sostenibilitat és un frau i 

així ho comunicarem a la Comissió en tots els casos. No tenim, 

malauradament, elements per a l’optimisme coneixent els 

nostres responsables polítics.

u La Junta Directiva de DEPANA

UNA RIUADA DE DINERS QUE AMENACEN LA NATURA

Maresma a tocar de l’aeroport. David contra Goliat. 

Estol de fredelugues  . Foto Jordi Cebrián
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acció AMBIENTAL

Els parcs agraris que coneixem avui dia beneficien a les persones que treballen la terra i que 
viuen a les zones adjacents. En canvi, el projecte d’Ametller Origen beneficia a l’empresa, als seus 
executius i al capital.

El 12 d’octubre de l’any passat, Josep 
Ametller, oficial executiu en cap (CEO) 
de l’empresa “UNPASMES SL”, empresa 
matriu d’Ametller Origen i de 10 
empreses més, va destapar la caixa dels 
trons a l’Alt Penedès, concretament a la 
localitat de Gelida, on va presentar per 
sorpresa i per segona vegada un projecte 
mal anomenat “Agroparc Penedès”. 
Mal anomenat perquè el projecte vol 
posicionar-se paral·lelament a certs parcs 
agraris ja existents a Catalunya, com el 
Parc Agrari del Baix Llobregat, i en aquest 
sentit, cal dir que n’està molt lluny. 

Per tal de poder entendre aquest segon 
projecte cal saber d’on venim i, per tant, 
explicar què va passar el 2017 amb el 
primer projecte. Aquell no va poder tirar 
endavant a causa de diverses aberracions 
ambientals, detectades per l’Oficina 
Territorial d’Acció i Avaluació Ambiental 
de Barcelona (OTAA). Quan això va 
passar, el Sr. Ametller va prometre que 
no hi hauria Agroparc sense consens 
del territori. Però, quatre anys després, 
el 12 d’octubre de 2021, el mateix Sr. 
Ametller de la mà de l’alcaldessa de 
Gelida, Lluïsa Llop, també diputada del 
parlament de Catalunya i presidenta 

de la mesa de la Comissió d’Agricultura, 
Ramaderia, Pesca, Alimentació i Món 
rural presenta aquesta nova proposta 
al poble de Gelida. El projecte passava 
dels 121 ha inicials a 258. Activant tota 
la maquinària de greenwashing que té 
a l’abast, per tal de poder obtenir els 
diners de les subvencions europees 
“NextGeneration”, es convertia en 100% 
circular i 100% sostenible.

La plataforma StopAgroparc en lluita 

Des de la plataforma StopAgroparc, 
de nou reactivada, es van detectar les 
escletxes d’un macroprojecte que es 
presentava com la gran panacea. Els 

arguments en contra són diversos: La 
implementació d’una agricultura de 
regadiu, no ecològica, en una zona de 
secà i en un context de crisi climàtica. 
La zona afectada atresora un alt valor 
faunístic, és alhora una zona preferent 
de caça d’una parella d’àguiles 
cuabarrades. Està declarada com a 
connector ecològic o zona de vinya 
protegida als diversos plans territorials. 
Obliga a l’ajuntament a modificar el pla 
d’urbanisme local, per poder encabir-
hi el projecte de l’empresa. Suposa una 
transformació irreversible del paisatge 
a través d’infraestructures com les més 
de 30 ha d’hivernacles i plaques solars, 
una fàbrica de producció, una enorme 
plataforma logística, magatzems, una 
biofactoria, granges i tot un seguit 
d’activitats turístiques previstes. Tots 
aquest arguments van constituïr els 
principals “cavalls de batalla” per 
intentar aturar el projecte. 

Actes reivindicatius i rodes de premsa

Fins al moment present s’han portat a 
terme un munt d’actes socials, com són 
la presentació de la plataforma a diverses 
localitats, rodes de premsa, paradetes 

L’ENGANY DE L’AGROPARC 

DEL PENEDÈS

lll“Activant tota la 

maquinària de greenwashing 

que té a l’abast, per tal de 

poder obtenir els diners de 

les subvencions europees 

“NextGeneration”, es 

convertia en 100% circular i 

100% sostenible”

Idíl·lica publicitat dels promotors
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Simulació de l’Agró Parc per part dels promotors

acció AMBIENTAL

informatives, una caminada per la zona 
afectada amb més de 200 participants, 
i actes reivindicatius a les portes dels 
seus comerços. Paral·lelament, hem 
participat activament en l’àmbit legal, a 
través de les al·legacions presentades a 
l’ajuntament de Gelida,  relacionades amb 
la modificació necessària del POUM per 
poder encabir el projecte de l’empresa, 
i unes consideracions a l’OTAA, en les 
quals ens van donar la raó de cap a peus.

Posteriorment a tot aquest desgavell, 
“UNPASMES SL” ha presentat el 

projecte modificat, on esperem que ha 
tingut en compte les consideracions de 
l’OTAA. Aquest segon projecte, de més 
de mil pàgines, que va ser presentat a 
l’ajuntament de Gelida el passat 15 de 
novembre, ens consta que el govern 
municipal té la intenció de donar-lo 
per bo i tirar endavant la modificació 
del POUM, el pròxim 29 de novembre. 
Nosaltres ho tenim més clar que mai, 
continuarem lluitant per preservar el 
territori.

u Plataforma StopAgroparc 

lll“Suposa una 

transformació irreversible 

del paisatge a través 

d’infraestructures com les 

més de 30 ha d’hivernacles i 

plaques solars, una fàbrica 

de producció, una enorme 

plataforma logística”

UNA OPORTUNITAT PERDUDA  

AL MONTSENY

No es va aconseguir tirar endavant la ILP

El Massís del Montseny va ser declarat 
Parc Natural per Decret de la Generalitat 
de Catalunya l’any 1987. Fins aquell 
moment el Montseny es trobava només 
regulat pel Pla especial de l’any 1977. De 
fet, aquest Pla va estar vigent fins a la seva 
substitució pel nou Pla especial de l’any 
2008. Des del ja llunyà 1977 fins al dia 
d’avui el Montseny ha experimentat una 
transformació important de les activitats 
humanes, així el sector primari (ramaderia 
i agricultura) ha pràcticament desaparegut 
i, en canvi, el sector terciari ha crescut 
de  manera exponencial, amb el seu 
impacte negatiu sobre diversos aspectes 
ambientals del Massís. L’objectiu del nou 
Pla especial era fer front als nou reptes 

que ha d’afrontar el Montseny vinculats 
als nous usos que incideixen sobre el 
parc, com són l’expansió urbanística, 
la hiperfreqüentació en determinats 
indrets, o la sobreexplotació d’aqüífers,  
entre d’altres. Malauradament aquest 
Pla especial fou anul·lat definitivament, 
per un defecte de forma, per una 
Sentència del Tribunal Suprem el 19 
de setembre de 2016. Amb l’anul·lació 
del Pla especial del 2008 tornà a entrar 
en vigor l’antic Pla de l’any 1977, amb 
la problemàtica que implica al no 
poder abordar adequadament, aquest 
instrument urbanístic desfasat, els nous 
desafiaments ambientals que amenacen 
aquest espai natural. 

lll“Al Montseny 

el sector primari 

(ramaderia i 

agricultura) ha 

pràcticament 

desaparegut i, en canvi, 

el sector terciari ha 

crescut de  manera 

exponencial, amb el seu 

impacte negatiu sobre 

el medi”
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acció AMBIENTAL

Les Agudes des de Santa Fe, un espai molt freqüentat. Foto: J Cebrian

Han faltat més signatures per a la 
Iniciativa Legislativa popular

Per intentar posar remei a la nova situació 
derivada de la Sentència ja esmentada, 
DEPANA junt amb la Coordinadora 
per a la Salvaguarda del Montseny, 
Ecologistes en Acció i SEO-Birdlife 
va iniciar la tramitació d’una Iniciativa 
Legislativa Popular per a declarar, per 
Llei, el Montseny com a Parc Natural. 

L’objecte de la regulació amb una Llei 
del Parlament de Catalunya és que 
comportaria un grau molt superior de 
blindatge de l’espai natural en front 
de les agressions actuals i futures ja 
explicitades. La proposició de llei 
preveia, conforme a la Llei d’espais 
naturals de Catalunya, 12/1985 de 13 de 
juny, la designació de diverses reserves 
integrals, els llocs més emblemàtics del 
Parc, on els usos són extraordinàriament 
limitats i regulats, i un paratge natural 
d’interès nacional, on s’admeten amb 
regulacions les activitats tradicionals del 
sector primari. Malauradament diversos 
factors molt rellevants, entre d’ells i 

lll“La proposició de llei 

preveia la designació de 

diverses reserves integrals, 

als llocs més emblemàtics 

del Parc, on els usos són 

extraordinàriament limitats 

i regulats, i un paratge 

natural d’interès nacional, on 

s’admeten amb regulacions 

les activitats tradicionals del 

sector primari”

sobretot les afectacions de mobilitat 
provocades per la Covid-19 ens han 
impedit assolir les 50.000 signatures que 
requereix la Llei 1/2006 de 16 de febrer, 
reguladora de la Iniciativa Legislativa 
Popular a  Catalunya. Un altre fet que ens 
ha afectat molt negativament ha estat 
la negativa de la mesa del Parlament 
de Catalunya d’atorgar a la comissió 
promotora d’aquesta ILP una pròrroga 
de dos mesos, possibilitat que preveu 
la llei,  que de segur ens hauria portat 
a aconseguir les firmes requerides per 
a començar a tramitar la proposició de 
llei. Penseu que tot i les extraordinàries 
dificultats hem aconseguit prop de 
40.000 signatures vàlides. Esperem 
que tot aquest esforç tingui alguna 
recompensa, i esperoni les nostres 
autoritats a començar a treballar ja, per a 
dotar el Massís del Montseny, recordem 
que també és reserva de la biosfera, 
d’un règim de protecció conforme als 
desafiaments que amenacen aquest 
espai natural al segle XXI.  

u  Francesc Espinal Trias    

lll“Tot i les 

extraordinàries dificultats 

i la paràlisi pel Covid, hem 

aconseguit prop de 40.000 

signatures vàlides”
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lll“L’objectiu de la 

‘Convocatòria de Medi 

Ambient 2022’ de CaixaBank 

és impulsar iniciatives que 

cerquin millorar el patrimoni 

natural”

acció AMBIENTAL

DEPANA restaurarà dues parcel·les a 
Gavà per tal de restablir-hi la diversitat 
que tenia abans de l’ocupació de la 
zona. L’entitat mediambiental ha rebut 
un ajut d’11.000 euros a través de la 
Convocatòria de Medi Ambient 2022’ 
de CaixaBank per tal de dur a terme la 
renaturalització d’uns solars de 13.200 
metres quadrats situats als límits del 
Parc Agrari del Baix Llobregat. La zona 
està tramitant la seva inclusió a la Xarxa 
Natura 2000 de la Unió Europea.

Es tracta d’uns terrenys que van ser en 
part ocupats de forma irregular entre els 
anys 2012 i 2016 per un grup de persones 
que van malmetre els hàbitats naturals 
inventariats. L’objectiu del projecte 
a mitjà termini és revertir la situació 
realitzant les actuacions necessàries per 
a recuperar l’estat natural d’aquestes 
parcel·les, naturalitzades des de fa més 
de 50 anys.

Recuperació de la vegetació autóctona

Les parcel·les van ser inventariades l’any 
2007 per la Generalitat de Catalunya 
dins de l’Inventari d’Hàbitats d’Interès 
Comunitari de Catalunya.

A una de les parcel·les s’hi va detectar 
l’única comunitat de Claudium mariscus 
present al terme municipal. Aquesta 

espècie constitueix la base dels 
Hàbitats d’Interès Prioritari amb codi 
7210 “Torberes calcàries de Cladium 
mariscus”, escassament representat 
en el Delta del Llobregat. A nivell de 
flora, a la zona, s’hi comptabilitzen 12 
espècies d’orquídies, més de la meitat 
de les espècies conegudes al Delta del 
Llobregat. Totes les orquídies autòctones 
de la Unió Europea estan protegides 
per la Convenció sobre el Comerç 
Internacional d’Espècies Amenaçades de 
Fauna i Flora Silvestres (CITES).

Les actuacions, que es duran a terme 
durant el primer semestre de l’any, 
inclouen l’extracció de les instal·lacions 
construïdes i de la vegetació forània, 
la recuperació de la comunitat vegetal 
anterior, recuperació del microrrelleu, 
la senyalització d’espais i el clos de les 
zones de façana.

L’objectiu de la ‘Convocatòria de 
Medi Ambient 2022’ de CaixaBank és 
impulsar iniciatives que cerquin millorar 
el patrimoni natural a través de la 
protecció de la biodiversitat, l’economia 
circular i el desenvolupament rural. El 
compromís social de CaixaBank és també 
un compromís amb el medi ambient i 
amb la transició a una economia baixa en 
carboni. L’entitat gestiona la seva activitat 
diària en el marc d’aquest compromís, 
respectant l’entorn i les persones, 
i destina una part del pressupost a 
desenvolupar estratègies climàtiques a 
llarg termini.

u Web Depana

DEPANA restaurarà 

dues parcel·les de Gavà 

Es tracta d’uns solars de 13.200 metres quadrats proposats per ser inclosos a la Xarxa Natural 
2000 pels seus valors naturals. La iniciativa ha estat seleccionada per CaixaBank en el marc de la 
‘Convocatòria de Medi Ambient 2022’.

Gavà. Localització exacte de les finques a restaurar

Imatge de la parcel·la que Depana gestionarà
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NO CAL AMPLIAR L’AEROPORT

DEPANA porta decennis lluitant per a 
la preservació del que resta d’espais 
naturals al delta del Llobregat. Les 
successives ampliacions del port i 
l’aeroport de Barcelona han comportat 
una pèrdua irreparable de terreny 
agrícola i d’aiguamolls. La forta pressió 
de determinats lobbies i determinades 
exigències polítiques han tornat a posar 
sobre la taula una nova ampliació de 
l’aeroport, destinada a convertir-lo en un 
dels principals “hubs” internacionals del 
continent europeu. L’ampliació de pistes 
per la banda de la llacuna de la Ricarda, 
que significaria la seva desaparició, 
va provocar un refús unànime de 
sectors de la ciutadania i de les entitats 
conservacionistes. L’ampliació de 
l’aeroport, juntament amb el 4rt Cinturó 
al Vallès i la construcció del complex 
del Hard Rock han esdevingut moneda 
de canvi política, a fi de teixir aliances. 
Projectes del tot esbojarrats com la 
construcció d’una quarta pista paral·lela 
a les actuals, sobre el mar, ha rebut 
poques adhessions, però afegeix pressió 
sobre les administracions que mostren 
dubtes o que senzillament s’oposen al 
projecte. 

DEPANA figura entre les entitats signants 
del següent manifest, que també podeu 
trobar al web de la plataforma, i que tot 
seguit reproduïm:

Manifest de la Plataforma ZeroPort

El transport marítim i l’aviació són dos 
dels sectors a escala mundial amb 
més emissions de gasos amb efecte 
d’hivernacle (GEH), que augmenten 
any rere any producte de les polítiques 
públiques actuals i de la voràgine 
expansiva del capitalisme global.(1)

Tal com fa temps que denuncien 
diversos moviments i entitats socials 
i ecologistes, els projectes de 
consolidació i ampliació de l’activitat 
i les infraestructures de l’aeroport i el 
port de Barcelona són incompatibles 
amb la crisi ecològica global que 
vivim, amb la disponibilitat limitada de 

recursos energètics i materials, i amb 
els diferents compromisos i acords de 
reducció d’emissions de GEH. Alhora, 
responen a la mateixa lògica consumista 
i depredadora del territori de projectes 
equivalents com el del port de Tarragona 
o l’aeroport de Palma o Madrid, entre 
d’altres.

Tot i la crisi climàtica i ecològica actual 
i els milions de tones de GEH i altres 
contaminants que emeten el port i 
l’aeroport de Barcelona, AENA i Port de 
Barcelona estan acordant i projectant-

ne noves ampliacions, que permetran 
incrementar-ne la capacitat i també les 
emissions (2). Aquest fet és totalment 
contrari als objectius de reducció 
d’emissions de GEH que estableix 
la Unió Europea i la Llei catalana de 
canvi climàtic, que fixen una reducció 
d’emissions d’aquests gasos per a l’any 
2030 del 40% respecte a l’any base 
(1990).

A més a més, a causa de les ingents 
quantitats de residus i partícules 
contaminants i la gran contaminació 

acció AMBIENTAL

Les agressions contra el delta del Llobregat no s’aturen

DEPANA dona suport a la plataforma ZeroPort, que s’oposa a l’ampliació del port i l’aeroport, més 
encara en el context actual de crisi climàtica i quan dos aeroports grans i propers, com són els de 
Girona i el de Reus estan clarament infrautilitzats.

Simulació de l’ampliació plantejada per la Ricarda. Fons: Vilaweb

Un projecte de disbauxa, una nova pista sobre el mar. Foto simulació  El Correo
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lumínica i sonora que generen, el port 
i l’aeroport afecten negativament a la 
salut i el benestar de les poblacions 
veïnes (humanes i no humanes) i 
n’alteren el comportament. Són, així 
mateix, peces angulars d’un model 
econòmic i turístic ineficaç a l’hora de 
resoldre necessitats vitals bàsiques 
i que implica un fort impacte social: 
encariment de l’habitatge, massificació 
de l’espai urbà i del transport públic, 
precarització laboral, desaparició del 
comerç local, greus problemes de 
mobilitat…

Finalment, el port i l’aeroport han 
destruït el seu entorn immediat, arrasant 
la línia natural de costa i valuosos espais 
naturals, que són font de biodiversitat, 
aporten múltiples beneficis ambientals, 
socials i econòmics, i ajuden a atenuar 
els efectes del canvi climàtic.

Que aquestes dues grans infraestructures 
tinguin la consideració de “bàsiques” no 
ha ser excusa perquè no s’incorporin 
a l’esforç de reduir els impactes de 
l’activitat humana a la biosfera, com 
més tard o d’hora hauran de fer tots els 
sectors socioeconòmics.

Per això, exigim:

1. La retirada immediata i sense 
condicions dels plans d’ampliació 
de l’activitat i de les infraestructures 
del port i l’aeroport presents i futurs, 
així com de les noves infraestructures 
viàries previstes per absorbir aquests 
augments d’activitat.

2. La definició immediata de plans de 
reducció de línies de vols i rutes de 
transport marítim, prioritàriament 
vols en trajectes curts i creuers, per 

disminuir els nivells de contaminació 
atmosfèrica i acústica, i així protegir 
la salut de la població afectada i 
assolir la reducció anual d’emissions 
de CO2 del 7,6% per complir amb els 
objectius climàtics l’any 2030.

3. L’eliminació de manera urgent dels 
privilegis fiscals i dels subsidis de 
l’activitat del port i l’aeroport (via 
IVA, taxació del fuel i dels viatges 
freqüents…) perquè incorpori els 
costos socioambientals que genera, i 
així poder reinvertir aquests ingressos 
en la millora de modes de mobilitat 
més sostenibles i en el foment de 
sectors econòmics més justos en els 
àmbits social, ambiental, laboral, 
climàtic, etc.

4. La declaració de Xarxa Natura 2000 
a tot l’àmbit del Parc Agrari del 
Llobregat, ampliant-la a nous espais 
singulars d’alt valor ambiental com 
l’antiga llera del riu Llobregat i el seu 
àmbit marí, i, alhora, la reparació dels 
danys ambientals i socials causats per 
aquestes infraestructures.

L’única manera d’assolir els objectius 
ambientals fixats per a l’any 2030 
passen pel decreixement, no per les 
enganyoses estratègies d’economia 
verda o desenvolupament sostenible, 
perpetuadores del sistema econòmic que 
ens han portat a la situació d’emergència 
ecològica i climàtica actual. El creixement 
infinit és impossible en un planeta finit; 
el creixement del port i de l’aeroport són 
inviables en una Barcelona finita!

uPlataforma ZeroPort

Fredelugues en vol i la terminal 1 de fons (foto J Cebrian)

acció AMBIENTAL

5 consideracions sobre la pista sobre el mar

1. L’any 2006 la Generalitat va renunciar a protegir el corredor litoral i el 
front marí del Delta per no entorpir la proposta de pista sobre el mar. A 
l’aprovació final, amdues zones van quedar fora.

2. A requeriment de la Comissió Europea, el 2015 l’Estat va acabar 
protegint aquest tram, que es va convertir en ZEPA marina.

3. Com que la va declarar l’Estat, la Generalitat no la tenia indicada com a 
zona protegida, de manera que el desconeixement és absolut.

4. Cal remarcar que tot el litoral entre la Murtra i l’espigó del Port està 
protegit i inclós a la ZEPA

5. Aquest indret constitueix una de les zones més rellevants per a 
l’alimentació de la baldriga balear, una au endèmica d’aquestes illes, que 
està en greu perill d’extinció
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LES PAPALLONES DE PLATGES 

I PARCS

AGROCIÈNCIA

Les platges metropolitanes no només 
tenen papallones, si no que la comunitat 
d’aquest insectes que hi viu és diferent a 
la dels parcs. Això és el que es desprén del 
programa de seguiment de papallones a 
l’àrea metropolitana de Barcelona. actuen 
com a reserves de determinades espècies 
de papallones. Algunes espècies que 
als parcs no són les dominants, a les 
platges esdevenen les més abundants, 
i això fa que aquests espais costaners 
siguin especialment importants per a la 
conservació de la biodiversitat a la regió 
metropolitana de Barcelona.

“Sabem molt poca cosa de les comunitats 
de papallones de les platges, i això fa 
que aquestes dades de l’mBMS siguin 
especialment interessants. Les condicions 
ambientals de les platges són molt 
extremes, per la qual cosa hi creix 
una vegetació molt particular en què 
només hi poden viure certes espècies 
de papallones. El fet que aquestes 
espècies siguin molt més abundants a les 
platges que als parcs converteix aquests 
espais costaners en una peça clau per 
a la conservació de les papallones 
metropolitanes. Cal, per tant, assegurar 
la bona gestió de la seva vegetació”, 
destaca en Joan Pino, director del 
CREAF, catedràtic d’ecologia de la UAB i 
coordinador científic de l’mBMS.

L’informe també recull els resultats 
generals de la temporada 2021. Les 50 
persones voluntàries que participen en 
l’mBMS van comptar 2.205 papallones 
de 40 espècies diferents per al conjunt de 
parcs i platges estudiats. Això correspon 
al 20 % de les espècies presents a 
Catalunya.

Per l’any 2022, l’Observatori Metropolità 
de Papallones mBMS (metropolitan 
Butterfly Monitoring Scheme) va anunciar 
que s’ampliava a cinc parcs més, fins a 
comptar amb 26 parcs i platges. L’mBMS 
està impulsat per l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB), amb la col·laboració 
de l’Institut d’Estudis Regionals i 
Metropolitans de Barcelona (IERMB) i del 
centre de recerca en ecologia CREAF, 
en el marc del Laboratori Metropolità 
d’Ecologia i Territori de Barcelona (LET) 
constituït per aquestes entitats.

17 espècies de papallones

A les platges s’han identificat 17 espècies de 
papallones. D’aquestes, les més abundants 
són la blaveta comuna Polyommatus 
icarus, –també molt abundant als parcs– 
seguida de la migradora dels cards 
Vanessa cardui i de la safranera de l’alfals 
Colias crocea. Aquestes dues darreres són 
més dominants a les platges que als parcs. 

“Si als parcs metropolitans 10 espècies de 
papallones concentren gairebé el 75 % 
del total d’observacions, a les platges, a 
causa d’unes condicions ambientals més 
extremes, la dominància d’unes poques 
espècies és encara més exagerada, ja que 
cinc espècies concentren gairebé el 85 
% de les observacions”, destaca en Joan 

Un estudi dona llum a la importancia de les platges i 

els espais sense segar

lll“El fet que 

aquestes espècies siguin 

molt més abundants a 

les platges que als parcs 

converteix aquests espais 

costaners en una peça 

clau per a la conservació 

de les papallones 

metropolitanes”

Les platges actúen com a reserves privilegiades per a determinades espècies de papallones. I els 
parcs urbans, no sotmesos a segues i a herbicídes, afavoreixen la biodiversitat.

La blanqueta de la col Pieris rapae sobre 

trèvol pudent. Foto: J Cebrian

Vegetació de les dunes litorals Foto: J Cebrian
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AGROCIÈNCIA

Pino. Les quatre platges metropolitanes on 
el voluntariat fa els censos de papallones 
són la platja de Castelldefels –on s’hi han 
observat més individus–, la platja de Gavà, 
la platja de la Murtra (Viladecans) i la platja 
del Remolar (el Prat de Llobregat).

Pel que fa als 17 parcs metropolitans, 
les tres papallones més abundants són 
la blanqueta de la col Pieris rapae, la 
blaveta comuna Polyommatus icarus 
i la barrinadora del gerani Cacyreus 
marshalli, que és una espècie invasora 
d’arribada relativament recent. Els tres 
parcs amb més diversitat són el parc dels 
Pinetons (Ripollet), el parc del Canal de la 
Infanta (Cornellà de Llobgregat) i el parc 
del Calamot (Gavà).

Es pot participar com a voluntari

El passat 2022, l’Observatori s’ampliava 
amb cinc parcs nous: parc de la Costeta 
(Begues), parc de l’Ermita del Pla de 
Sant Joan (La Palma de Cervelló), parc 
de Can Lluc (Santa Coloma de Cervelló), 
parc de Can Rigal (Barcelona) i parc de la 
Bastida (Santa Coloma de Gramenet). Per 
tant, suma un total de 26 parcs i platges 
repartits entre 13 municipis metropolitans. 
Per seguir augmentant el coneixement 
d’aquests insectes bioindicadors, el 

projecte té oberta una crida a persones 
voluntàries que vulguin rebre formació 
i es comprometin a fer el seguiment de 
papallones al parc o platja que li sigui més 
còmode. Per participar-hi, cal omplir el 
formulari d’inscripció a la pàgina web del 
projecte: http://mbms.creaf.cat/.

Espais sense segar i sense herbicides

Els resultats del projecte destaquen la 
importància de la vegetació de platges i 
dunes costaneres per al manteniment de 
les papallones de l’àrea metropolitana de 
Barcelona.

Pel que fa als parcs metropolitans, els 
resultats de l’mBMS no deixen lloc a 
dubtes: els prats dels parcs sotmesos 
a poques segues, sense regar i lliures 
d’herbicides i fitosanitaris tenen més 
biodiversitat de papallones que els 
prats tradicionals formats de gespa o 
prats regats. D’acord amb això, l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona (AMB) segueix 
afavorint els prats florits sempre que sigui 
compatible amb l’ús públic dels parcs. 

u Pau Guzmán 
Tècnic de Comunicació del CREAF. Biòleg ambiental 

i gestor de recursos naturals i paisatgístics 
especialitzat en comunicació científica i ambiental          

lll“Els resultats 

del projecte destaquen 

la importància de la 

vegetació de platges i 

dunes costaneres per 

al manteniment de les 

papallones de l’àrea 

metropolitana de 

Barcelona”

Vegetació de les dunes litorals 

Foto: J Cebrian

La safranera de l’alfals Colias crocea és una de les tres papallones 

més abundants a les platges metropolitanes. Foto: J Cebrian Papilio macaon també visita parcs i platges Foto: J Cebrian

La migradora dels cards Vanessa cardui  

Foto: J Cebrian
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Hem volgut conèixer l’opinió d’un 
expert, molt dinàmic en els temes 
relacionats amb l’ús de l’aigua, com és 
el catedràtic emèrit d’Ecologia de la 
Universitat de Barcelona, el professor 
Narcís Prat. Ens ha fet arribar aquest 
treball de gran interés, publicat en el 
suplement El Montònec, de Font-Rubí, 
que ens ha donat permís per reproduir-
lo en aquestes planes.

El canvi climàtic comença ja a estar en el 
nostre ADN. La gent ha deixat de dubtar 
i de pensar que això era una conxorxa 
per tal que no sortís de casa (un càstig 
del COVID), per aceptar que alguna cosa 
passa amb el clima. La majoria de la gent 
ja pot veure com les temperaturas han 
pujat molt, que les màximes són cada 
vegada més altes i que cada vegada 
plou menys. Tot i que les temperaturas a 
l’hivern són en general més altes, també 
es poden donar setmanes amb molt de 
fred seguides d’altres amb molta calor. 
Igualment ens adonem que les pluges 
cada vegada són a més d’escadusseres, 
molt irregulars i que podem pasar de 
la sequera a la inundació d’un dia per 
l’altre. Les onades de calor han deixat 
de ser excepcionals i n’esperem més en 
el futur i de més durada. Recordem que 
darrerament s’han registrat temperaturas 
récord en molts observatoris meteo de 
Catalunya, sobretot el mes de juny i 
l’octubre i noviembre de l’any passat.

Sequera gens excepcional

La sequera ha deixat de ser excepcional 
per convertir-se en normalitat, cada 
any tenim una sequera més o menys 
intensa. Però només reaccionem (a 
nivell mediàtic i del govern) quan el 
campanar de l’esglesia de Sau emergeix 
de les aigües del pantà. Llavors, com ha 
passat recentment, els mitjans tornen 
a posar sobre la taula les possibles 
restriccions en l’ús d’aigua domèstica a 
l’Àrea Metropolitana. Si la situació de 
sequera afecta a una zona que no és la 
nostra i veiem pobles que s’ha d’abastir 
amb camions cisterna, ho considerem 
un problema local, i aviat la noticia 
desapareix dels principals mitjans de 
comunicación. I quan arriba l’estat 
d’alerta, tothom s’afany en buscar els 
culpables i en exigir responsabiltats. I 
quan finalment arriba el dia que plou i 
s’omplen les pantans, ens oblidem del 
problema i fins l’any vinent.

El que no rep tanta atenció és com la 
sequera i l’augment de les temperaturas, 
conjuntament a la falta d’una gestió 
agroforestal del nostres boscos, són la 
causa dels incendis de 6a generació que 
han afectat aquest estiu passat a molts 
territoris del país, com l’incendi de Pont 
de Vilomara o el de Baldomar. Els nostres 
boscos están patint la falta d’aigua, que 
sumada a temperaturas tan elevades, 

suposa una font d’estrés que incrementa la 
intensitat i durada dels incendis forestals, 
tot transformant de forma progresiva el 
paisatge mediterrani en unes poques 
dècades: de boscos a matollars, d’estepes 
a deserts. Habitualment associem els 
arbres a la frescor i certament passejar per 
una verneda prop del riu o per un bosc de 
muntanya, la transpiració de les plantes 
rebaixa la temperatura ambient i ens aporta 
una sensació de benestar. Però no sempre 
és així , especialmente en els indrets on la 
temperatura és elevada i plou relativament 
poc com passa als boscos mediterranis. 
En aquests boscos plouen de promig  600 
mm a l’any i l’evapotranspiració potencial 
(l’aigua que s’evapora i la que transpiren 
les plantes) pot ser de 2000. Dit d’una altra 
manera, no plou prou aigua per mantener 
una gran biomassa. Si hi ha molts arbres, 
alguns s’acabaran morint, hi ha també més 
arbres secs, que afavoriran els incendis. 
Recordem que les plantes capten aigua del 

MANCA D’AIGUA I INCENDIS 

FORESTALS

lll“No plou prou 

aigua per mantener una 

gran biomassa. Si hi 

ha molts arbres, alguns 

s’acabaran morint, hi ha 

també més arbres secs, que 

afavoriran els incendis”

La sequera persistent que estem patint a Catalunya i a tota Europa, amb imatges de pantans 
insòlitament buits, boscos asssedegats, incendis forestals devastadors i restriccions d’aigua a molt 
muncipis, ens obliga a reflexionar sobre el model de consum d’aigua; cap on s’hauria d’anar i sobre 
quin serà el futur de l’abastiment d’aigua en un context de canvi climàtic. 

lll“El que no rep 

tanta atenció és com 

la sequera i l’augment 

de les temperaturas, 

conjuntament a la falta 

d’una gestió agroforestal 

del nostres boscos, són la 

causa dels incendis de 6a 

generació”

AGROCIÈNCIA

Pantà de Sau, l’esglesia de sant Romà del tot 

al descobert. Foto Vilaweb
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Incendi del Pont de Vilomara, on es van cremar moltes cases. 

Foto Jordi Pujolar, diari Ara

AGROCIÈNCIA

sòl i la fan pujar cap a les fulles mitjançant 
un mecanisme de succió. En evaporar-
se l’aigua, a les fulles es produeix una 
diferencia de pressió que actua com una 
bomba: l’evaporació de l’aigua absorbeix 
radiació i rebaixa la temperatura. L’aigua 
ha d’arribar a les fulles perquè porta sals 
i nutrients essencials sense les quals la 
planta no pot sobreviure. Tal com s’ha dit 
moltes vegades, quan collim una poma és 
com si omplíssim un recipient amb 70 litres 
d’agua, cosa que es coneix com aigua 
virtual. Virtual perquè si fem suc de poma 
no surten pas 70 litres, puix l’aigua ha 
retornat a l’atmòsfera amb la transpiració. 

Incendis de sisena generació

En els boscos mediterranis, les alzines 
están adaptades a la falta d’aigua en el 
sòl. Quan no hi ha aigua al sòl, tanquen els 
estomes i deixen de transpirar estalviant 
aigua. Els arbres que no poden fer això 

acabaran morint. És per això que en ple 
estiu sota un alzinar pot fer molta calor, 
sense transpiració no baixa la temperatura 
de l’aire. Si el que tenim és un bosc ple 
de petits arbres, matolls i altra biomassa, 
no hi ha disponible per a tots i molts 
morirán, mentre que altres sobreviuran 
amb dificultat. Com que a més a més 
moltes urbanitzacions, granges o altres 
activitats capten les aigües de les fonts i 
els pous, el sòl s’asseca molt més ràpid i 
elas arbresd es queden sense aigua més 
aviat. Ja ho hem vist recentment com a 
la tardor molts rodals d’alzina o de roure 
presenten totes les fulles seques, una 
circumstància que afavoreix els incendis. 
La seva virulencia és molt major de la que 
veiem fa 30 o 40 anys. Amb la temperatura 
alta, els boscos están molt i molt secs. La 
gran quantitat de boscos que hi ha per 
falta de gestió forestal i l’abandonament 
agrícola fan que ara tenim extensos 
boscos amb urbanitzacions al mig. Tot 
plegat ha estat la causa que el 2022, per 
primera vegada, s’hagin cremat cases 
en un incendi a Catalunya (l’incendi de 
Pont de Vilomara). Amb la sequera, que 
equival a una humitat ambiental nul·la 
perqué els arbres no transpiren, amb la 
fusta dels arbres ben seca i una mica de 
vent, un incendi ja no es pot aturar per 
més bombers que intentin frenar-lo. Fa 
falta més prevenció.

La prevenció passa per transformar 
aquestes masses forestals continues, 
sense gestionar –on moltes plantes 
pateixen estrés hídric a l’estiu i cremen 
amb molta facilitat- en un paisatge 
diferent. Hauriem d’anar cap un paisatge 
agro-forestal amb boscos i camps 
de conreu, tot formant un mosaic, 
amb ecosistemes que vagin de de les 
pastures als boscos madurs i que cada 

formació vegetal tingui la biomassa 
que pot mantener segons la pluja i 
l’evapotranspiració potencial. Si volem 
plantar arbres perquè pensem que són 
una bona manera de disminuir el carboni 
de l’atmòsfera, ho hem de fer tenint en 
compte aquestes condicions. I cada racó 
del país necesita una gestió adequada i 
personalitzada. El que és vàlid a la costa 
és molt diferent a les zones d’interior o a 
la muntanya. 

Els diners que invertim en prevenció ens 
els estalviarem desprès, quan no hàgim 
d’apagar els incendis o porquè no se’ns 
cremin les cases o per evitar danys a 
persones i propietats. I en comptes d’un 
país en cendres tindrem un país divers, 
amb molta més biodiversitat que un 
bosc continu. Mantindrem el paisatge 
mediterrani, amb un paisatge propi, 
diferent, únic. Un país adaptat al canvi 
climàtic del qual ja no podem dubtar.

u Narcís Prat
Doctor en Ciències Biològiques i catedràtic 

d’Ecologia a l’UB

(article publicat en el suplement Montònec de 

Font-Rubí i cedit a l’Agró Negre)

lll“Els diners que 

invertim en prevenció ens 

els estalviarem desprès, 

quan no hàgim d’apagar 

els incendis o porquè no 

se’ns cremin les cases o 

per evitar danys a persones 

i propietats”

Pantà de Boadella, més buit que mai. 

Foto Jordi Cebrian
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COP 15 BIODIVERSITAT

La coordinadora científica del CREAF, 
assistent a la cimera de Montreal, ens ha 
donat permís per reproduïr en aquestes 
planes la relació de mesures a les que, 
després de llargues sessions de discussió 
durant els deu dies que va durar la cimera 
COP15 de Montreal, es va arribar. “Sense 
la conservació de la Biodiversitat i dels 
procesos naturals que la sustenten, el 
futur del planeta, inclós el del ser humà, 
està seriosament amenaçat”, apunta 
l’investigador del CSIC Lluis Brotons en 
aquest document.

Quines són les mesures

El paquet de 23 mesures que s’han 
aprovat en el Marc Mundial queda 
englobat en quatre grans objectius o fites 
que concerneixin a tot el món, de l’A a la 
D. En aquest cas, l’any d’horitzó passa a 
ser el 2050. 

CENTRALS · COP 15 Biodiversitat

OBJECTIU: RESTAURAR EL 30 % DE LA NATURA

L’eslògan 30X30 marca els desitjos, gens fàcils de complir, quant a Biodiversitat per als propers 
anys i dècades. Aquesta fita ambiciosa és la que es desprén de les mesures que es van proposar 
en la darrera cimera de Biodiversitat COP 15 de Montreal. Instar a protegir un 30% de la Terra i a 
restaurar el 30% més degradat. Un objetiu bàsic que necessita del compromís unànime tant dels 
països ricos com dels pobres.

A. Més protecció i restauració de la biodiversitat. 
De cara al 2050 cal mantenir la integritat, la connectivitat i la resiliència de tots els 
ecosistemes que estan en bon estat i millorar o restaurar els que no ho estan tant. Al 
mateix temps, és necessari augmentar la pròpia àrea d’ecosistemes naturals i aturar 
l’extinció d’espècies amenaçades que causa l’ésser humà. Es fixa una reducció per deu 
de la taxa d’extinció i del risc de totes les espècies. 

B. Gestió sostenible de la natura. 
Els propers anys s’ha de dibuixar un futur on la biodiversitat s’utilitzi i es gestioni de 
manera sostenible, incloses les funcions i els serveis dels ecosistemes on s’allotja 
aquesta biodiversitat. L’objectiu és valorar aquestes funcions, mantenir-les i restaurar 
les que actualment estan en declivi. 

C. Els beneficis (monetaris i no monetaris) que dona la natura s’han de compartir 
de manera justa i equitativa, incloent quan escau els pobles indígenes i locals. Com a 
exemple d’aquests beneficis trobem la utilització dels recursos genètics i la informació 
de les seqüències d’aquests recursos genètiques, tant digitals com de coneixements 
tradicionals. A més, aquests beneficis s’han d’augmentar substancialment de cara l’any 
2050 seguint els instruments d’accés i de repartiment acordats internacionalment.

D. Un marc factible per a tothom. La implementació plena de tots els acords del marc 
mundial de biodiversitat Kunmin-Montreal –que inclou recursos financers, capacitació, 
cooperació científica i accés a diverses tecnologies, entre d’altres necessitats– ha 
d’estar garantida i ser accessible de manera equitativa per a totes les parts implicades, 
especialment per als països amb economies en transició. Per al 2050 cal tancar la bretxa 
de finançament de 700.000 milions de dòlars anuals i alinear els fluxos financers 
entre les parts signants. 

lll “Cal prevenir la 

introducció d’espècies 

exòtiques que més 

perillosament poden 

esdevenir invasores 

i reduir almenys a la 

meitat la introducció i 

l’establiment d’altres 

espècies exòtiques 

invasores conegudes o 

potencials”

La nyàmera i la figuera de moro, exemples d’espècies vegetals  invasores. Fotos © J Cebrian
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Aquests són els 10 compromisos bàsics 

D’entre els vint-i-tres compromisos que s’han d’haver complert 
abans del 2030, n’hem recollit aquests deu d’especial interès. 

Pel que fa a les figures de protecció: 

1. La conservació i gestió de la biodiversitat han de ser més 
efectives per protegir mínim el 30% del sistema terrestre, les 
aigües continentals, les costes i oceans de tot el planeta, 
amb especial èmfasis en les àrees d’especial importància 
per la seva biodiversitat i els serveis ecosistèmics que ens 
proporcionen. 

2. Hem d’haver restaurat (o estar en vies de fer-ho) un 30% dels 
ecosistemes degradats. 

3. Reducció a prop del zero de la pèrdua de les àrees amb una 
elevada biodiversitat. 

Pel que fa al nostre sistema de consum i estil de vida: 

4. Tallar el malbaratament alimentari a la meitat i reduir 
significativament el sobreconsum i la generació de residus. 

5. Prevenir la introducció d’espècies exòtiques que més 
perillosament poden esdevenir invasores i reduir almenys a la 
meitat la introducció i l’establiment d’altres espècies exòtiques 
invasores conegudes o potencials. Més èmfasi en l’eradicació i 
control de les espècies exòtiques invasores a les illes. 

6. Reduir a la meitat tant l’excés de nutrients dels nostres 
ecosistemes (que en molts casos arriben per la contaminació 

propera a zones urbanes i els desequilibris als ecosistemes 
aquàtics) com el risc que suposen els pesticides i altres productes 
químics altament nocius. 

Pel que fa a les gestions econòmiques i financeres: 

7. Redirigir o eliminar les subvencions que actualment donen 
alguns governs i que perjudiquen la biodiversitat en almenys 
500.000 milions de dòlars anuals. També es potenciaran els 
incentius per una bona conservació i ús sostenible de la natura. 

8. Aconseguir que un mínim de 200.000 milions dòlars cada 
any en finançament estatal i internacional que s’inverteixin al 
voltant de la biodiversitat tant de la part de finançadors públics 
com privats. 

9. Augmentar els fluxos de fons internacionals dels països 
anomenats com “desenvolupats” cap als països anomenats “en 
vies de desenvolupament” mínim en 20.000 milions de dòlars 
per any al 2025 i mínim en 30.000 milions de dòlars per any al 
2030. Una acció que serà prioritària pel que fa als països amb 
economies en transició i els Petits Estats Insulars amb economies 
en Desenvolupament (SIDS, de les seves sigles en anglès). 

10. Exigir a les empreses i grans institucions financeres que 
supervisin, avaluïn i facin públics de manera transparent 
els impactes que poden tenir sobre la biodiversitat les seves 
operacions, cadenes de valors i subministraments i carteres. 

u Veronica Couto Antelo. 
Biòloga, tècnica de Comunicació del CREAF 

Publicat amb el consentiment del CREAF, document del seu web corporatiu

CENTRALS · COP 15 Biodiversitat

Iguana marina. La fauna de les illes, especialment vulnerable per l’entrada 

d’invasores Foto © J Cebrian

La tortuga de florida, espècie invasora d’alt impacte ecològic. Foto © J Cebrian Cal aturar el malbaratament alimentari. Foto © SmartCity Journal
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CENTRALS · Tractat d’alta mar

El secretari general António Guterres ha 
felicitat els països membres de l’ONU 
per haver finalitzat el text per garantir 
la conservació i l’ús sostenible de la 
diversitat biològica marina de les zones 
fora de la jurisdicció nacional, qualificant-
lo d’un “avenç” després de gairebé dues 
dècades de converses. “Aquesta acció 
és una victòria del multilateralisme i dels 
esforços globals per contrarestar les 
tendències destructives que s’enfronten 
a la salut dels oceans, ara i per a les 
generacions futures”, segons el cap de 
l’ONU en un comunicat emès pel seu 
portaveu dissabte al vespre poques 
hores després de l’acord, a la seu de 
l’ONU a Nova York, on les últimes dues 
setmanes s’han estat duent a terme 
dures negociacions sobre l’esborrany 
del tractat. L’acord assolit pels delegats 
de la Conferència Intergovernamental 
sobre Biodiversitat Marina de les Àrees 
Fora de la Jurisdicció Nacional, més 
coneguda per les seves sigles BBNJ, és 

la culminació de les converses facilitades 
per l’ONU que van començar l’any 2004.
 
L’acord, que ja es coneix com el “Tractat 
d’Alta Mar”, situaria el 30% dels oceans 
del món en àrees protegides, destinaria 
més diners a la conservació marina 
i inclouria l’accés i l’ús dels recursos 
genètics marins. 

Segons el director general de la Unió 
Internacional per la Conservació de la 
Natura (UICN), el doctor Bruno Oberle, 
“el Tractat d’Alta Mar obre el camí 
perquè la humanitat ofereixi finalment 
protecció a la vida marina a través de 
grans extensions de l’oceà. La seva 
adopció tancarà una bretxa important 
en el dret internacional i oferirà un marc 
perquè els governs treballin junts per 
protegir la salut global dels oceans, 
la resiliència climàtica i el benestar 
socioeconòmic i la seguretat alimentària 
de milers de milions de persones. Estem 

preparats per donar suport a la seva 
implementació”.

Molts anys de negociacions

Les negociacions per arribar a un acord 
sobre la protecció de la biodiversitat 
marina a l’alta mar s’havien endarrerit 
durant diversos anys a causa de desacords 

TRACTAT D’ALTA MAR

L’ONU ha arribat a un acord històric per crear el primer tractat internacional de protecció de 
l’alta mar, després de més de 15 anys de discussions i quatre de converses formals. El tractat 
internacional de protecció de l’alta mar permetrà  la creació de zones marines protegides en aigües 
internacionals.

lll“L’alta mar és la 

zona dels oceans que 

es troba més enllà de 

les Zones Econòmiques 

Exclusives dels Estats, a 

una distància màxima de 

370 km de la costa, i no és 

sota la jurisdicció de cap 

país”

Acord històric per protegir el 30% dels oceans
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CENTRALS · Tractat d’alta mar

Orques a l’alta mar

sobre el finançament i els drets de pesca. 
Els països en desenvolupament han 
estat pressionant perquè se’ls ofereix 
més suport financer per participar 
en la investigació i la protecció de la 
biodiversitat marina a l’alta mar, mentre 
que alguns països han estat preocupats 
per la possibilitat de perdre els seus 
drets de pesca en alta mar.

El tractat està destinat a contrarestar les 
amenaces que pesen en els ecosistemes 
vitals per a la humanitat. El text final 
del tractat no pot patir alteracions 
significatives després de dues setmanes 
de converses intenses a la seu de l’ONU, 
inclosa una sessió maratoniana nocturna 
a Nova York, entre divendres i dissabte, 
que va durar 38 hores. “El vaixell va 
arribar a la costa”, la presidenta de la 
conferència, Rena Lee, va anunciar el tan 
esperat consens, que va ser rebut amb 
aplaudiments dels delegats.

L’acord aconseguit per crear el primer 

tractat internacional de protecció de 
l’altamar serà adoptat formalment una 
vegada que sigui revisat per juristes i 
traduït a les sis llengües oficials de les 
Nacions Unides. 

L’alta mar és la zona dels oceans 
que es troba més enllà de les Zones 
Econòmiques Exclusives dels Estats, 
a una distància màxima de 370 km de 
la costa, i no és sota la jurisdicció de 
cap país. Malgrat representar més de 
60% dels oceans i gairebé la meitat del 
planeta, ha estat ignorada durant molt 
de temps.

Tot i això, s’ha demostrat que és vital 
protegir-la a causa de la seva biodiversitat, 
que inclou espècies microscòpiques que 
produeixen la meitat de l’oxigen que 
respirem i ajuden a limitar l’escalfament 
global en absorbir CO2. Lamentablement, 
els oceans s’estan debilitant a causa de 

l’escalfament, l’acidificació de l’aigua, la 
contaminació i la sobrepesca .

El nou tractat sobre alta mar també 
estableix la creació d’un fons per ajudar 
els països en desenvolupament a complir 
les seves obligacions de protegir la 
biodiversitat de l’alta mar i fer estudis 
d’impacte ambiental. A més, inclou un 
mecanisme per resoldre les disputes que 
puguin sorgir entre els estats sobre el 
compliment del tractat.

Aquest acord històric marca una fita a la 
protecció de la biodiversitat marina i és 
un pas important cap al compliment dels 
objectius de desenvolupament sostenible 
de l’ONU. La comunitat internacional ha 
reconegut la necessitat de protegir l’alta 
mar i aquest tractat proporciona una eina 
important per fer-ho..

u Centre d’Estudis del Mar
Revista Sostenible

lll“Aquesta acció 

és una victòria del 

multilateralisme i 

dels esforços globals 

per contrarestar les 

tendències destructives 

que s’enfronten a la salut 

dels oceans, ara i per a les 

generacions futures”
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a prop, NATURALMENT

Va ser Catedràtic en cap del Departament 
d’Aeronàutica i Astronàutica (AeroAstro) 
al Departament d’Enginyeria del 
Massachusetts Institute of Tecnology 
(MIT) des de l’any 2011 fins l’any 2017. 
És l’únic Departament d’Enginyeria  
que queda al MIT, que està integrat 
verticalment, és interdisciplinari i amb 
competències molt importants en tots 
els temes relacionats amb la indústria 
aeroespacial. Aerodinàmica, control del 
trànsit aeri, els satèl·lits, les estructures 
espacials, la fabricació, els coets, 
l’impacte ambiental del transport aeri i 
el comportament del cos humà a l’espai.

Es va formar com a enginyer de Camins, 
Canals i Ports a l’Escola de Camins de 
la UPC, com a Enginyer Aeronàutic, 
a l’Imperial College de Londres i 
finalment es va integrar al MIT –a 
Cambridge (Massachussetts)- on a 
més de la càtedra AeroAstro, treballa 
en recerca avançada, en Ciència i 
Enginyeria Computacional (CSE).  El 
passat juny va ser investit com a Doctor 
Honoris Causa per la UPC.

Vaig contactar amb ell, i el primer dia de 
les seves curtes vacances en família -ja 
a l’agost- vàrem mantenir una conversa, 
distesa i afable, però apassionadament 
pedagògica, en un racó del més 
amable Maresme. Prop de l’ombra del 
monumental garrofer de Can Roldós, el 
temps se’ns va fer curt.  
Mentres admirem aquest arbre magnífic, 
li comento:

- Està del tot adaptat al nostre clima 
i aquest exemplar és el més gran de 
Catalunya, va ser catalogat per DEPANA 
com a monumental ja l’any 1977... i 
segueix. 
- Un garrofer?... i en anglès com en 
diríem? 

- Carob tree, insubstituïble prop de les 
masies, i la garrofa, pura energia per als 
animals de tir. Malauradament la majoria 
de garrofes ara es perden. 
- M’agradaria conèixer millor els nostres 
arbres -confesa Peraire-, aquests dies 
he pogut fer algunes caminades per 
aquestes pinedes i alzinars de la serralada 

de Marina. Tenen molt valor com a espais 
naturals, en un territori tan densament 
poblat i urbanitzat.

- I sobrevolats, a baixa alçada, per molts 
avions. Pel damunt d’aquests turons 
entra un sorollós trànsit aeri procedent 
d’Europa; és una important via, a pocs 
minuts ja d’enfilar la pista d’aterratge, al 
Prat.
- Sí, i no es pot ja seguir prenent com 
a indicador de nivell econòmic i d’èxit 
turístic, simplement el nombre de vols, 
sense consideracions ambientals. Però 
també és evident que el transport aeri 
-l’aviació comercial moderna- és un 
èxit destacat de l’enginyeria. Amb les 
aeronaus actuals, que arriben als 30 anys 
de vida útil, havent-se passat fins un 60 % 
del temps volant, s’ha evidenciat que, en 
comparació a altres mitjans de transport, 
l’aeri és, de molt, el més segur i fiable.

- I així seguim ... fomentant a tots els 
nivells les ànsies de volar ... 
- Aquest ràpid creixement planteja 
enormes reptes. El més greu –sens dubte- 
és l’impacte generat sobre el canvi climàtic. 
Tot i que, a data d’avui, les emissions 
atribuïbles al transport aeri -en relació al 
total- “només” suposen un 5%, sabem 
que cal fer front a aquests reptes amb 
noves tecnologies, nous models de gestió 
del trànsit aeri, noves fonts d’energia ...

Imatge del centre Aeroastro MIT de Massachussets

Jaume Peraire Guitart 

lll“ Les emissions atribuïbles 

al transport aeri -en relació al total- 

“només” suposen un 5%, sabem que 

cal fer front a aquests reptes amb noves 

tecnologies, nous models de gestió del 

trànsit aeri, noves fonts d’energia”

“El transport aeri és, de molt, el més segur 
i fiable”

Apassionat de la seva feina, amb Jaume Peraire parlem dels importants avenços tecnològics en el 
transport aeri, amb l’ús de satèl·lits, de la superació de nous reptes i de l’ impacte sobre el canvi 
climàtic que suposa l’aviació comercial moderna. 



L’Agró Negre de DEPANA 19

a prop, NATURALMENT

Fotos de satèlits aeroespacials

SUPERACIÓ DE REPTES

-  Podríen ser nous combustibles?  
- Ho veig molt probable, amb el conjunt 
d’avenços tecnològics que ja s’estan 
produint, com són els nous dissenys 
i materials lleugers –composite-, 
l’aprofundiment en l’estudi dels impactes 
ambientals, els biocombustibles, l’hidrò-
gen, l’electrificació...

- Són canvis molt necessaris, no és cert?
- Cert, però la indústria aeroespacial té 
una història fonamentada en la innovació 
i en la superació de reptes, com ho és 
l’adaptar-se, dins dels propers 20 anys, al 
creixement de les necessitats de mobilitat 
aèria a nivell global, trobant solucions 
que no repercuteixin de forma negativa 
en el medi ambient. Penso i espero que 
pot ser així en un proper futur. 

- ¿I també més i més satèl·lits artificials? 
- La demanda, en especial els d’òrbita 
baixa, no para de créixer. És urgent arribar 
a un acord a nivell mundial per regular-
ne l’ús, ja que tenen una gran influència 
en les nostres comunicacions i en molts 
aspectes de la nostra vida. Cal activar 
la recuperació dels inoperants i fora de 
control; no és fàcil.

- Amb cel fosc, al sud de Mallorca hem 
arribat a veure 5 satèl·lits orbitant alhora...
- És possible, però també és probable 
que alguns d’ells fossin escombraries, 
deixalles espacials, restes, fragments de 
coets, satèl·lits en desús. Estem omplint 
l’espai d’objectes descontrolats i això 
pot ocasionar accidents. N’hi ha milers 
en òrbita. És un perill. Molts països 
tenen satèl·lits en ús, però fins ara només 
tres tenen capacitat tecnològica per 
recuperar allò que han enviat a l’espai, 
i tot això és un procés molt car, sobretot 
si no s’ha previst la sortida d’òrbita en el 
moment en què es dissenya el satèl·lit.

- Sembla una operació difícil.
- Però que fa temps ja es va preveure 
com a possible. Justament jo mateix,  
il·lusionat per les solucions tecnolò-
gicament innovadores de la ciència, 

em vaig doctorar, a la Universitat de 
Swansea -Gal·les- amb un projecte de 
nau espacial reutilitzable... i segueixo 
en la recerca i l’enginyeria, que han de 
continuar fent possible el progrés de la 
indústria aeroespacial, molt especialment 
per superar les conseqüències 
mediambientals negatives ...

L’AJUT DELS RAT-PENATS

- Per a un ecologista, llec en el tema 
-humilment- què vol dir CSE, ¿recerca 
potser?
- Vol dir Computational Science Engi-
neering (Ciència i Enginyeria AeroEspacial 
Computacional). Modelització i simulació, 
per ordinador, de sistemes físics. És ja 
una eina de gran potència, gràcies als 
avenços en miniaturització de hardware 
i algorismes. Podríem dir que són 
simulacions basades en un gran nombre 
de dades, obtingudes simultàniament a 
les simulacions i que fan possibles unes 
prediccions i decisions molt precises. És un 
camp de la meva feina que m’apassiona i 
que segueix obert a noves recerques, per 
fer front als reptes del futur. 

- ¿Tornem a la matèria vivent?, ¿experi-
menteu amb rats penats?, ¿és així? 
- Sí, però els tractem molt bé! Això va ser 
un projecte que vam fer amb biòlegs i on 
estudiàvem el vol d’uns rats penats que 
ens van deixar, procedents de la reserva 
de rats penats que la família Bacardí té 
a Puerto Rico. Els fèiem volar dins d’un 
corredor i els filmàvem. Vam poder 
estudiar així la seva forma de volar. És 
una de les moltes, bones i admirables 
solucions, resultat de l’evolució natural. 
Fou un projecte molt interessant i una 
bona font d’informació, però, ara per ara, 
les solucions als reptes de l’aeronàutica 
espacial arriben per altres vies.

- Ara toquem de nou a terra, al nostre 
país, el polèmic tema de l’ampliació del 
Prat?
- El debat crític és bo i necessari, cal 
estudiar opcions innovadores, com ho 
és també molt necessari el bon i honest 
lideratge polític. El transport aeri té 

inconvenients, però és essencial per a 
una economia moderna i cal escoltar 
l’opinió dels experts, en tots els àmbits 
pertinents. I prendre la decisió de manera 
democràtica. El sistema democràtic té 
mancances, però és el que fa possible 
sentir la pertinença a un únic món... el 
que tenim com a casa comuna, sí.

- Moltíssimes gràcies, Jaume. Enhora-
bona! i molt bon viatge! 
- I a vosaltres també i que continueu 
treballant. Molta sort en la feina i gràcies 
per la revista “L’Agró Negre”. Seguirem 
en contacte. 

Gràcies Joan!. Bona mar i molta sort!.

u Joan Cuyàs Robinson

lll“Per l’ampliació del 

Prat, cal estudiar opcions 

innovadores. El transport 

aeri té inconvenients, però 

és essencial per a una 

economia moderna”

Jaume Peraire
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AGRÓ Verd

Europa és el continent que fa més temps 
que va patir la irrupció dels homínids 
moderns i un dels que té majors densitats 
de població. A tot el planeta s’ha produït 
i es dona encara pèrdua d’espècies 
faunístiques, per causes antròpiques, molt 
esbiaixada cap a les de major mida; així, 
fa desenes de milers d’anys que moltes 
espècies de megafauna van ser extingides 
per l’efecte combinat de l’avenç i retrocés 
de les glaciacions i la caça.

Els grans herbívors són espècies 
enginyeres, el que vol dir que el seu efecte 
sobre l’ecosistema és molt major del que 
es podria esperar per la seva biomassa 
total: consumeixen molta vegetació i 
amb el seu gran pes trepitgen plançons, 
tot obrint espais i creant paisatges més 
diversos; dispersen moltes llavors a través 
dels seus excrements o enganxades al 
seu pelatge; transporten gran quantitats 
de nutrients, menjant en uns llocs i 
defecant en uns altres, etc. Tot i que a 
nivell planetari la desforestació és un 
gran problema, a Europa el bosc no para 
d’estendre’s i Catalunya té més boscos 
actualment que en qualsevol època de 
l’últim mil·lenni. Possiblement mai els 
boscos havien sigut tan densos i atapeïts 
de matollar com ho són ara. La causa és la 
manca de megaherbívors que possibilita 
l’acumulació de vegetació morta que 
alenteix el cicle de la matèria. Per contra, 
els herbívors de gran talla acceleren 
la recirculació, atès que consumeixen 
molta vegetació i alliberen ràpidament 
els nutrients amb els seus excrement. 
Això augmenta la productivitat de les 
plantes i es produeix una retroalimentació 
positiva o feedback: major productivitat 
de matèria vegetal vol dir més aliment per 
als herbívors. Aquest fet explica les altes 
densitats de fauna abans de les extincions 
causades pels humans. A Europa van 
desaparèixer l’elefant de dents rectes, 
diverses espècies de rinoceronts, 
l’hipopòtam, algunes formes de bisons, 
l’ur, el búfal aquàtic, el tarpan, l’ase 
europeu, l’os de les cavernes, l’os negre 
del Tibet, el cuon, el lleó, el lleopard, la 
hiena tacada i un llarg etcètera. Moltes 
altres espècies no s’han extingit del 

tot però han quedat recloses a àrees 
refugi que no necessàriament són les 
més òptimes, i a d’altres se’ls va impedir 
la seva expansió o recolonització des 
d’Àsia. Algunes estan experimentant una 
recolonització natural o una reintroducció, 
com ara el bisó europeu, el linx euroasiàtic, 
el castor, el búfal aquàtic... Per a algunes 
de les espècies extingides es proposen 
reemplaçaments ecològics, com ara l’ase 
europeu substituït per ases asiàtics (kulans 
o onagres), el tarpan o cavall salvatge 
per races primitives de cavall domèstics, 
o l’ur pel tauro (encreuaments de races 
rústiques de vaca dirigits per emular l’ur o 
toro salvatge).

L’objectiu del rewilding o resilvestrament

El rewilding (resilvestrament, resalvatja-
ment o renaturalització) vol recuperar 
tantes espècies i funcions ecològiques 
com la societat estigui disposada 
a acceptar. Segons la UICN1 una 
colonització assistida és la introducció 
d’una espècie fora de la seva distribució 
coneguda amb finalitats de conservació. 
Un reemplaçament ecològic és una 
introducció per desenvolupar una 
funció ecològica específica. Totes 
dues es contemplen com acceptables 
per aconseguir ecosistemes més 
autosuficients. Per això el bisó és un gran 

candidat a tornar a pasturar per terres 
ibèriques. Hi ha qui diu que són animals 
amants del fred, però el bisó a Amèrica 
vivia fins a zones subdesértiques de Mèxic 
on s’està tornant a reintroduir amb èxit. 
A la península Ibèrica un dels projectes 
es desenvolupa a la finca del Encinarejo 
(Jaén), on només disposa del que hi ha 
i s’ha adaptat perfectament a menjar 
grans quantitats de llentiscle i estepes 
entre moltes altres espècies. Els grans 
herbívors transporten llavors inclús entre 
ecosistemes diferents si tenen llibertat de 
moviments. Això pot ser crucial per a que 
les espècies vegetals desplacin la seva 
distribució més ràpidament en resposta 
al canvi climàtic. Els bisons dispersen 
el doble d’espècies a través del seu 
aparell digestiu que les registrades 
per vaques, cavalls i cèrvids segons un 
estudi fet a Bialowieza2 (Polònia). Influeix 
la seva adaptabilitat a menjar el que 
troba. Es té constància de més de més 

Projecte de reintroducció a la Península Ibèrica

LA TORNADA DELS BISONS

La reintroducció del bisó a la península Ibèrica pot contribuir a gestionar millor determinades 
àrees forestals i de pastura, a potenciar la productivitat de matèria vegetal i actuar com un fre a la 
proliferació d’incendis forestals, entre altres avantatges  

lll“Si el bisó acaba 

havent de ser gestionat pels 

humans, el cost econòmic 

serà molt menor al d’apagar 

focs incontrolats per excés de 

vegetació”
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de 100 espècies dispersades per bisons 
salvatges a través dels seus excrements. 
Les espècies poc freqüents en boscos 
estan sobrerrepresentades en la seva 
dieta, fet que indica que els bisons les 
busquen, com també se sap que fan els 
cérvols. Aquesta preferència augmenta 
la biodiversitat local. Desgraciadament 
es desconeix si els bisons i les vaques 
escullen plantes diferents per menjar 
quan viuen en els mateixos indrets. És 
ben sabut que els herbívors europeus 
no són massa especialitzats, el que vol 
dir que poden menjar una mica de tot 
malgrat tenir preferències per una mena 
o altra d’aliment. Ara bé, si coexisteixen 
varies espècies cada una explota 
preferentment el recurs pel qual és més 
eficient. A Kraansvlak3 (Països Baixos), 
es van introduir cavalls, bisons i tauros, 
però no en les mateixes parcel·les; els 
cavalls convivien amb tauros en algunes 
parcel·les i amb bisons en d’altres però no 
totes tres espècies juntes mentre es van 
fer els treballs. Els resultats mostren que el 
cavalls són quasi exclusivament herbívors, 
mentre que tauros i bisons consumeixen 
moltes més branques d’arbustos. Només 
es va poder constatar una major tendència 
al consum de branques més llenyoses en 
el bisó respecte a vaca, fet molt positiu 
per desbrossar els boscos europeus. 
Faltaria un estudi amb les tres espècies 
juntes per veure com es reparteixen la 
vegetació.

Una altre factor poc estudiat és com 
la gran disponibilitat d’excrements de 
grans herbívors salvatges pot crear 
xarxes tròfiques com a base. L’oferta 
no és gens menyspreable en quantitat i 
són molts organismes els que en treuen 
profit directament o indirecta: mosques, 
escarabats, cucs de terra, porquets de 
Sant Antoni, tisoretes..., que atrauen 
amfibis, rèptils, ocells i mamífers. La 
importància d’aquest recurs és enorme 
i no és comparable al que proporcionen 
les vaques domèstiques, donat que sovint 
aquestes són tractades amb antiparasitaris 
que eliminen tota aquesta fauna.

No és clar que els llops puguin controlar 
les poblacions de bisons, i podria ser inclús 
que ho poguessin fer en determinats 
ecosistemes i no en d’altres. Els veritables 
depredadors dels bisons eren els lleons 
i les hienes. En qualsevol cas, si el bisó 
acaba havent de ser gestionat pels 
humans el cost econòmic serà molt menor 
al d’apagar focs incontrolats per excés 
de vegetació, a més de les implicacions 
ecològiques favorables que genera la seva 
presència sobre altres espècies. A més es 
generaria un recurs de gran valor; la carn 
de bisó es cotitza força.

Les primeres reintroduccions a l’estat 
espanyol

A l’Estat espanyol4 es van començar a 
tenir bisons sota el lema “més bisons 
europeus a més llocs”. El primer projecte 
va ser a una finca de 16,5 hectàrees a San 
Cebrián de Mudá (Palència), amb 7 bisons 
portats des de Polònia el juny de 2010. 
Les altres iniciatives s’han dut a terme 
amb assessorament i de vegades amb 
finançament del Centre de Conservació 
del Bisó Europeu d’Espanya. En 12 anys el 
nombre de bisons a passat de 41 a 159, el 
doble de femelles que mascles, tot i que 
també hi ha hagut casos de mala gestió 
i errades. Durant aquests 12 any s’han 
constatat 105 naixements. Actualment hi 

ha 19 ramats, dels quals 6 són en finques 
de grans dimensions, i hi ha previsions de 
nous projectes ibèrics. La idea és centrar-
se únicament en iniciatives en finques amb 
gran superfície que permetin la vida en 
semillibertat dels exemplars.

La legislació sanitària espanyola considera 
el bisó com a bestiar. Això implica la seva 
identificació individual i controls anuals de 
tuberculosi i brucel·losi. Si algun individu 
dona positiu ha de ser sacrificat. Es va 
demanar el canvi de consideració legal 
del bisó a l’Estat espanyol de bestiar a 
animal salvatge. No es va aconseguir 
però es tornarà a demanar. Tant de bo 
aviat puguem tornar a tenir megafauna a 
Catalunya. Això estaria en sintonia amb la 
restauració dels ecosistemes que proposa 
la ONU i amb les necessitats del país 
per gestionar uns boscos cada cop més 
homogenis i tancats.

u Josep Antoni Melero Sánchez

lll“Els bisons dispersen 

el doble d’espècies a través 

del seu aparell digestiu que les 

registrades per vaques, cavalls 

i cèrvids”

AGRÓ Verd

La importància ecològica del bisó fa que sigui una peça clau per la restauració funcional dels ecosistemes ibèrics. Foto © Laia Melero Jiménez
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TAURONS EN DECLIVI
Es calcula que cada any moren 100 milions de taurons 
als mars i oceans del món, una xifra esgarrifosa, que 
ens hauria d’obligar a reaccionar.  La població de tau-
rons s’ha reduÏt un 70% en els últims 50 anys, segons 
denuncia l’organització Greenpeace. El motiu princi-
pal és una sobrepesca que no s’aconsegueix aturar, 
malgrat els diferents tractats de protecció, com és el 
Tractat Global dels Oceans. Espanya és líder mun-
dial en el comerç de carn de tauró. Malgrat que la 
Unió Europea presumeix de ser capdavantera en la 
protecció dels oceans, les flotes pesqueres d’alguns 
països membres, com ara Espanya, continuen pes-
cant de forma indiscriminada en les zones de cria de 
tauró de l’Atlàntic nord. Greenpeace recorda que els 
taurons són espècies fonamentals en la cadena tròfi-
ca dels mars i el seu paper de depredador natural és 
imprescindible per assegurar la salut dels nostres mars 
i oceans. u

LA XARXA ELÈCTRICA, UN PERILL AL 

DELTA DE L’EBRE

Flamencs, gavines, limícoles, ànecs, alguna rapinyaire i 
moltes més aus que resideixen o visiten l’espai del Del-
ta de l’Ebre tenen un enemic més que les amenaça, la 
xarxa elèctrica que travessa el delta en totes direccions. 
Els ocells xoquen contra aquestes trampes invisibles i 
en el millor dels casos només queden estabornits, però 
malauradament moltes vegades resulten ferits greu-
ment o morts. Molts d’aquests ocells són migradors, 
que tenen en el delta un reducte insubstituïble pel seu 
descans i per agafar forces en el seu llarg viatge.

Aquest problema és, tanmateix, global a tot el territori. 
Determinats grups i col·lectius ecologistes, com Ecolo-
gistes en Acció, han engegat una campanya, batejada 
com a Frenem l’electrocució d’aus per denunciar la 
responsabilitat de les grans companyies elèctriques, 
com Endesa o Iberdrola, en l’imparable degoteig 
d’electrocució d’ocells. u

INCENDI A LA SERRA DE LA CULEBRA
Molts enamorats catalans de la vida salvatge, i en 
especial dels llops, coneixen prou la Sierra de la Culebra, 
probablement el millor espai de la península Ibèrica per 
intentar gaudir del privilegi únic d’albirar aquest cànid 
emblemàtic, ni que sigui en la distància. El passat estiu, 
el mes de juny, la Sierra de la Culebra va ser l’escenari 
de l’incendi forestal més mortífer que es produí a la 
península. Va arrasar més de 66 mil hectàrees de bosc, 
matollar i àrees de cultiu, i malauradament va provocar 
tres víctimes mortals. La meitat d’aquesta extensió es 
trobava dins de l’espai protegit, que ha afectat gairebé 
un 48% de la seva superfície. No se sap encara l’afectació 
a la vida salvatge i en concret, a la població de llop ibèric.  
u

SERRA DE PRADES, PARC NATURAL
Les Muntanyes de Prades esdevindran el 15è parc natu-
ral de Catalunya l’any vinent, 2024.  S’ha donat resposta 
a una demanda que fa anys que porten a terme molts 
municipis i col·lectius de la zona. Ha calgut el consens de 
5 comarques diferents i 22 municipis. El Baix Camp és la 
comarca on es trobarà una bona part del nou parc  natu-
ral, amb nou municipis i l’extensió més gran d’hectàrees. 
Amb aquesta mesura es pretén preservar els valors me-
diambientals i culturals de la serralada i impulsar un turis-
me verd, respectuós amb l’entorn. Quedaran protegits 
ambients molt diversos, com densos boscos d’alzina, de 
roure pirinenc, de matollars, cingleres espectaculars, ba-
rrancs encisadors, gorgs i cascades espectaculars.  u

NO ALS PARCS EÒLICS MARINS
Diversos macroprojectes de parcs eòlics marins s’han 
posat sobre la taula, com una inversió verda i ecològica 
destinada a la progressiva substitució dels combustibles 
fòssils per energia neta. Els espais triats han aixecat una 
gran oposició entre la població local i un rebuig unànime 
de les entitats ecologistes. 
Des de Salvem l’Empordà defensen que l’Albera i el golf 
de Roses són dues zones d’alt valor ambiental i cultural, i 
que, per aquest motiu, no és admissible que es proposin 
instal·lacions de grans magnituds en espais clau per la 
migració de les aus entre Àfrica i Europa Central, tenint 
en compte que algunes de les espècies estan amenaça-
des i protegides per la llei. Per als ecologistes, els pro-
motors només busquen grans guanys econòmics sense 
tenir en compte els impactes paisatgístics i ecològics 
que provocarà a una àrea marina de tanta importància 
en biodiversitat com és la badia de Roses, els Aiguamolls 
de l’Empordà i el Cap de Creus, davant dels quals està 
previst instal·lar aquests projectes. El projecte del golf de 
Roses seria el més gran de la península, amb una potèn-
cia de 1.200 MW. Diverses empreses s’han interessat per 
tirar endavant les obres.  u
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MONEGROS PARC NACIONAL
La Societat Espanyola d’Ornitologia SEO Birdlife ha 
enviat al Ministeri de Transició Ecològica i al govern de 
l’Aragó la proposta de declarar els Monegros com a Parc 
Nacional. Inclouria una bona part de la comarca dels 
Monegros i també una part de la comarca de la Ribera 
Baixa de l’Ebre, en un total de 28.800 hectàrees. És un 
dels espais esteparis més importants i extensos de la 
península Ibèrica. 

Malgrat el seu aspecte de secarrà, àrid i monòton, els 
Monegros i el seu voltant acullen paisatges força variats, 
en forma de mosaic, amb turons arbustius, extenses 
planes de secà, rieres i rambles amb un ufanós bosc de 
ribera i acullen una biodiversitat excepcional. 

Coneguda és la seva importància botànica, amb espècies 
endèmiques o de distribució molt reduïda, però no ho és 
menys quant a ocells i sobretot quant a insectes. 

D’altra banda, la protecció d’aquest ampli espai posaria 
fre als imparables projectes de reconversió del secà en 
regadiu, que tan poc s’adiuen en un context de canvi 
climàtic i de manca d’aigua. . u

TEPUIS EN PERILL
Els cèlebres tepuis de Veneçuela, les emblemàtiques 
muntanyes d’alts penya-segats i cims plans, cobertes 
de densa selva tropical, encaren un futur problemàtic en 
forma de diverses amenaces a la seva formidable biodi-
versitat. Juntament amb l’augment d’un turisme creixent 
i no sempre respectuós amb l’entorn, la plataforma SOS 
Orinoco denuncia els plans del govern veneçolà per 
obrir la porta a tot un seguit d’explotacions mineres a la 
zona de Canaima i Roraima, amb l’aprovació del polèmic 
pla de l’Arco Minero del Orinoco. Segons la informació 
d’aquesta plataforma, Veneçuela és avui dia el país de 
l’Amèrica Llatina amb més explotacions mineres il·legals, 
per davant de Brasil i el Perú, unes explotacions que 
afecten a més 50 mil hectàrees de selva. L’entrada de 
la mineria en aquests espais comporta també l’entrada 
de grups armats, veneçolans, colombians i fins i tot bra-
silers, que competeixen per controlar aquestes explota-
cions i treure’n el màxim profit. u

UN MUNT DE GAVOTS
La passada tardor, durant els mesos de novembre i des-
embre, es van veure un munt de gavots Alca torda per 
tota la costa catalana i espanyola. Foren exemplars so-
litaris o més freqüentment en grups d’entre 2 i 13 que 
apareixien dins de ports esportius o pesquers o davant 
de platges sorrenques, tot atraient l’atenció de nom-
brosos ornitòlegs catalans, delerosos de poder obser-
var-los i fotografiar-los. Es van veure al port de Mataró, 
al d’Arenys de mar, a Castelldefels i Gavà, a Viladecans, 
a Vilanova i la Geltrú, a Cubelles i Cambrils, davant del 
delta de l’Ebre, a Roses, a l’Estartit, a l’Escala, a Llançà,  
a Cadaqués, a Palamós, davant de la desembocadura 
de la Tordera i fins i tot davant de la ciutat de Barcelo-
na, al Bogatell i dins del parc del Fòrum. Molts exem-
plars semblaven manifestament debilitats i es trobarem 
molts de morts. La raó d’aquesta massiva presència de 
gavots haurà de ser analitzada, però es van fer diferents 
conjectures. Que fugien en massa de temporals al nord 
de l’Atlàntic, que podien estar afectats d’alguna malal-
tia que s’acarnissà en aquesta l’espècie en concret, o 
que trobaven poca disponibilitat d’aliment a les nostres 
costes hiperexplotades. Semblaria que la primera ex-
plicació és la més versemblant. Va ser notícia en alguns 
mitjans, diaris i televisió, encara que la informació no 
sempre era massa acurada, com la insistència en rela-
cionar-los amb els pingüins. u

LA SALAMANDRA VERMELLA
Durant una expedició científica al parc Nacional de la 
Amistad, en la seva part panamenya –és un immens 
espai protegit, compartit amb la veïna Costa Rica- els 
científics van aconseguir descobrir una nova espècie de 
salamandra, que ha estat batejada com a la salamandra 
de foc de Chiriquí Bolitoglossa cathyledecae -the Chiri-
qui fire salamander en anglès-. 

Es tracta d’una petita i preciosa salamandra de colors 
lluents, vermell ataronjat, que difereix d’altres espècies 
del mateix gènere pels colors, la forma de les mans i els 
peus i per l’elevat nombre de dents superiors. 

Anàlisis genètics han confirmat que en efecte som da-
vant d’una espècie nova, no coneguda fins ara per a 
la ciència. Aquesta fita ha estat possible per l’equip 
d’Abel batista i els seus col·legues de la Universitat Au-
tònoma de Chiriquí en Panamà, que estaven fent una 
expedició científica per la serralada de Talamanca.  u
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ACTIVITATS del 2022

Sortides en barca i excursions ben variades 

LES ACTIVITATS DE DEPANA DE 2022

Us compartim tot seguit aquestes 
activitats, sigui de forma esquemàtica 
o una mica més desenvolupada. El 22 
de gener del 2022 es va celebrar una 
jornada de voluntariat ambiental al 
Centre Cívic de la Bruguera, a la qual es 
van apuntar 25 persones i es van plantar 
160 plançons d’alzines i llentiscles. I el 
dia 29 participem en el jardí del Silenci. 
Al febrer es va fer la primera sortida en 
barca per veure cetacis, durant la qual es 
van poder observar un parell de grups de 
dofins llistat i la sorpresa d’un fraret. El 26 
de febrer vam anar a Cabrera d’Anoia, per 
descobrir un paisatge força desconegut, 
els salts de la Bleda, en un paisatge que 
alterna  els boscos de pins i roures amb 
vinyes i oliveres. 

El 13 d’abril el nostre destí és Castellfollit 
del Boix, al Bages, on els 13 participants 
van poder descobrir un ric paisatge de 
mosaic, agro-forestal, i conèixer de la 
mà del nostre guia expert, els diferents 
usos agrícoles i la composició vegetal 
dominant, amb la presència d’extenses 
pinedes, camps de cultiu i bardisses 
esponeroses. 

La sortida en barca del 3 d’abril va ser 
especialment afortunada, durant la qual 
es van poder veure 2 grups de roquals, 
un grup de cap d’olla i dos de dofí 
llistat, i malgrat la mar moguda, encara 3 
tortugues babaues. 

Pedalant pels Aiguamolls 
Una forma molt original d’endinsar-
nos en els Aiguamolls de l’Empordà 
i el seu entorn és circulant sobre una 
bicicleta. Al damunt de les bicicletes, el 
dissabte 7 de maig vam poder explorar 
els diferents aiguamolls de la reserva 
integral ‘Els Estanys’ i l’estany de Vilaüt, 
relictes de l’antic Estany de Castelló, 
que ocupava una extensió de més de 4 
km d’amplada. Tot i el fort vent i alguna 
punxada, es va poder cobrir fàcilment 
tota l’àrea prevista de visitar. A ritme 

de pedalada, vàrem poder interpretar 
el paisatge que anàvem travessant 
i vam tenir l’oportunitat d’observar 
amb cura un nombrós grup de corriols 
grans, valones, gambes verdes i alguns 
altres ocells típics dels aiguamolls. Una 
experiència nova per a l’entitat, que 
voldrem repetir. 

El 15 d’octubre tornem a sortir a la 
mar, des de Vilanova: no ens fallen els 
dofins, i tampoc les baldrigues. 

El 22 d’octubre emprenem una caminada 
molt recomanable en un tram del riu Ter, 
entre Sant Quirze de Besora i l’antiga 
colònia industrial de Borgonyà. Som 8 
persones, molt ben avingudes. La ruta 
s’estén uns 9 kms d’un sender força ben 
marcat, que ressegueix el curs del riu 
Ter, per la riba esquerra (mirant mar), a 
diferents altures, des de la llera mateixa, 
fins a enfilar-nos uns 200-300 metres 
sobre el riu, i oferint-nos magnifiques 
panoràmiques d’aquest tram mitjà del 
riu Ter, el seu ric bosc de ribera, i alguns 
petis salts d’aigua, relictes de l’antic 
aprofitament industrial del riu, que va 
ser molt intens. L’objectiu era, sobretot, 
observar els ocells de ribera i de riu, que 
aniran sortint, com els corbs marins, els 
bernats pescaire, els grupets d’ànecs 
coll-verds, un agró blanc, un parell de 
merles d’aigua i un blauet que s’atura 
al costat d’un bernat. De rapinyaires, 

veiem voltors, aligots, milans, xoriguers 
i un solitari esmerla femella volant sobre 
el riu a certa altura. També ens fixem en 
els crancs de riu al·lòctons, de l’espècie 
Pacifastacus leniculus, d’origen nord-
americà, que apareixen en gorgs i basses 
vora el riu. 

Les llacunes del Vallès
La darrera sortida en barca de l’any 2022, 
el 6 de novembre, la fem amb temps 
primaveral, per no dir estiuenc. Som 8 

Deixats enrere, amb matisos, els estralls de la Covid, les activitats de Depana recuperen una certa nor-

malitat i les sortides naturalistes tornen a sovintejar. Excursions molt diverses, sigui en bicicleta, en 

vaixell, per veure plantes o ocells, pedres o paisatges rellevants, han aconseguit mantenir ferm l’objectiu 

exploratori de la nostra entitat. 

Recorregut en bici per les closes dels Aiguamolls

Foto © DEPANA

Salt dels Cups a Cabrera d’Anoia 

 Foto © Marc Benavides
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persones, ben avingudes. Bufa el vent 
suau, amb mar de fons força marcat, la 
qual cosa dificulta l’observació d’ocells 
marins amb els binocles. Tanmateix,  
ens surten unes baldrigues balears i una 
cendrosa, dos mascarells adults ja a la 
tornada, i moltes gavines cap-negres, 
inclús molt mar endins, que a la tarda 
veiem tornar a la costa, on passaran la 
nit. La navegació és un xic monòtona, 
sense cap observació de fauna marina 
durant gairebé tota la travessia, però cal 
tenir paciència. Ens creuem amb diversos 
peixos lluna, dels que primer detectem 
les seves aletes punxegudes, que 
semblen saludar-nos gentilment, i ja més 
a prop admiren els seus cossos esfèrics 
o ovalats, que jeuen sobre la superfície 
amb una certa indolència. Cap al migdia 
arriben els 20 minuts de glòria, quan 
ens creuem amb un grup d’una vintena 
de dofins llistats, tots adults, que ens 
regalen meravelloses observacions, tot 
fent giragonses a tocar de l’embarcació. 
Mar arrissada de tornada, que fem a vela 
i sense motor, còmodament, afavorits 

per un vent  que bufa de mar a terra, una 
experiència gairebé hipnòtica. El 12 de 
novembre fem una sortida al parc natural 
de Sant Llorenç de Munt, per racons ben 
poc transitats. I el dia 27 de novembre 
19 persones es van apuntar a la ruta per 
diversos espais del delta del Llobregat, 
com la reserva de Cal Tet o el canal de la 
Bunyola, una descoberta que  va encantar 
a tothom. 

Entrats al 2023, al gener ens anem 
al Vallès. Ben a prop de la ciutat de 
Barcelona, es troben escampades tot 
un seguit de basses i llacunes, que han 
esdevingut punts calents de biodiversitat, 
visitats per ornitòlegs, fotògrafs de natura 
i amants de la Natura en general. Fem 
una ruta d’hivern que inclou fins a cinc 
espais. Ens arrepleguem 11 participants, 
en un ambient convivencial magnífic. 
Comencem per la Bassa de Can Dunyò, 
a Lliçà de Vall. A primera hora del matí, 
que és quan arribem, ens trobem amb un 
paisatge gèlid, l’herba emblanquinada 
per una capa de rosada. Aquesta llacuna 
va sorgir com una mesura de compensació 
ambiental per la construcció d’un enorme 
espai comercial a la població, amb 
l’objectiu de recollir l’aigua de pluja 
excedent en dies de tempesta. A la petita 
llacuna, ben envoltada de vegetació de 
ribera, podem observar xarxets, ànecs 
coll verds, corbs marins i un esparver 
que passa volant. La segona llacuna 
que visitem, i la més gran, és al Parc 

del Falgar, a Llerona. En aquest cas, ens 
trobem davant d’una reeixida restauració 
ambiental d’una explotació d’àrids a la 
vora del riu Congost. En aquesta llacuna 
observem cabussets, polles d’aigua, 
fotges, ànecs i una concentració de 
desenes d’esplugabous aturats sobre 
el sostre d’una planta de reciclatge de 
menjar rebutjat, i al cap d’amunt del talús 
fluvial ens surt un durbec aturat en un 
lledoner. Els altres tres espais que visitem 
són la llacuna de Cabanyes, a Montmeló, 
també a tocar del Congost, la llacuna de 
Can Salvi a l’espai agrícola de Gallecs, 
que trobem seca, i finalment la bassa 
del Molí Vermell, a Barberà del Vallès, 
envoltada de ben cuidats horts veïnals i al 
costat d’un curiós pont de vianants sobre 
el riu Ripoll una mica sobredimensionat. 
La darrera activitat, el 29 de febrer 
d’enguany, ens porta a la Serra Litoral, 
on de la mà del nostre geòleg expert, 
ens fixem en la composició dels talussos 
granítics. 

u Grup d’Activitats - DEPANA

lll“A la petita llacuna, 

ben envoltada de vegetació 

de ribera, podem observar 

xarxets, ànecs coll verds, corbs 

marins i un esparver que passa 

volant”

lll“La sortida en 

barca del 3 d’abril va ser 

especialment afortunada, 

durant la qual es van poder 

veure 2 grups de roquals, un 

grup de cap d’olla i dos de 

dofí llistat”

Paisatge de tipus mosaic a Castellfollit del Boix. Foto © Marc Benavides

Dofí llistat i cap d’olla. Foto © David Tàbara

Caminada vorejant el riu Ter, de Sant Quirze a Borgunyà
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EL WEBEL WEB

EL LLIBREEL LLIBRE

El web que us presentem neix d’una inciativa promoguda per veïns dels pobles 
de Sant Esteve de Palautordera, Santa Maria de Palautordera i Montseny amb 
l’objectiu de donar a conèixer la natura de la part alta de la conca de la Tordera. 
Aquest territori comprèn des del naixement del riu fins l’aiguabarreig amb la 
riera de Vallgorguina just al costat del Pont Trencat. La informació està estruc-
turada en cinc blocs: geografia física, biodiversitat, geografia humana, història i 
personatges. Els nombrosos autors d’aquesta pàgina web ens parlen de boscos 
d’alzines i castanyers, dels esqueis i de la importància de la marinada per al 
manteniment de fagedes i avetoses. També parlen de cultura local tot explicant 
com es feia el carboneig, del projecte Fonts del Montseny que pretén catalo-
gar totes les fonts de diferent tipus del massís (a data de la redacció en porten 
registrades 893!), de com es restaura una paret de pedra seca, de l’origen i evo-
lució de l’Aplec del Matagalls, la restauració del Pont Trencat i de personatges 
històrics com en Quico de les Vernedes, rodamon molt estimat per la gent del 
Montseny. u

Los pioneros de Doñana

Autor: Bohórquez, J.   
Editorial Guadalmazán (2022) 174 pp.

https://vallaltadelatordera.cat

per Antoni Aparicio

A finals del segle XIX Jerez de la Fronte-
ra és una ciutat molt apreciada pels vins 
produïts, especialment pels anglesos, 
que converteixen la regió en un crei-
xent motor econòmic. Alguns d’ells s’hi 
queden fins i tot a viure però només uns 
pocs hi tenen a més a més altres inte-
ressos. Abel Chapman i Walter J. Buck 
pertanyen a famílies vinculades al món 
del vi i han sentit a parlar d’una regió in-
dòmita on hi abunda la caça i també, és 
clar, els ocells. Després d’un temps ate-
nent les seves obligacions empresarials, 
organitzen un viatge a el Coto de Doña 
Ana, que amb els mitjans de l’època in-
cloïa cavalls, barques, carruatges i unes 
quants hores de viatge. Queden fasci-
nats pel lloc i posteriorment organitzen 
més expedicions. Les seves experiènci-
es quedaran recollides en el famós lli-
bre Wild Spain (traduït com La España 
agreste). Molts anys després d’haver vi-
atjat per molts altres racons d’Espanya 
com Sierra Morena, Gredos o els Picos 
d’Europa publicaran un altre anomenat 
Unexplored Spain (traduït com La Es-
paña inexplorada). William H. Ridell és 
l’altra persona a què fa referència l’au-
tor, del qual en destaca principalment 

la seva faceta de reconegut pintor na-
turalista, la qual li va permetre publicar 
nombrosos llibres. Tot plegat, el llibre 
es llegeix d’una volada, té abundantís-
sim material gràfic i fa enyorar una èpo-
ca perduda de la qual ens n’haurem de 
conformar amb les vivències descrites 
per Chapman i Buck. u

Vall alta de la Tordera. 

per Antoni Aparicio



L’Agró Negre de DEPANA 27

AGROMANÍACS

LA NIT DELS RAT-PENATS

El Biòleg i divulgador ambiental ens 
va introduir al misteriós món dels 
ratpenats, tot desmitificant dites 
populars com la que assegura que són 
rates amb ales, que són i actuen com 
vampirs o la falsa creença de què son 
cecs. Va explicar que és un grup de 
mamífers molt antic, probablement el 
que té mes espècies al món i els únics 
que han dominat plenament l’art de 
volar. Ens va definir les seves estratègies 
per tal de moure’s i viure en la mes 
fosca de les nits utilitzant els ultrasons. 
Aquests ultrasons són xisclets molt 
aguts, del tot imperceptibles a la nostra 
oïda, que utilitzen per orientar-se sense 
xocar contra els objectes, per caçar els 
insectes dels quals s’alimenten, i per 
comunicar-se amb els seus congèneres.

Vam aprendre que, tot i ser un grup 
d’animals molt menyspreat per la societat 
i pel pes dels mites i llegendes que els 
envolten i els fan tan i tan misteriosos, 
els ratpenats tenen un paper ecològic 
imprescindible en tots els ecosistemes, ja 
que són grans pol·linitzadors, dispersors de 
llavors i eficaços controladors de plagues.

Tot i que la COVID-19 sols ha servit per 
estendre un nou i del tot injust greuge 
als ratpenats, amb el coneixement actual 
veiem que al cap i a la fi la culpa no és 
dels ratpenats sinó de l’acció humana 
sobre la fauna, com és el tràfic d’espècies 
exòtiques, el consum d’espècies salvatges 
i la degradació dels ecosistemes la 
veritable responsable de que la COVID-19 
junt a altres pandèmies es facin cada cop 
mes freqüents entre nosaltres.

Després de parlar-nos de què podem fer 
nosaltres a casa per ajudar els ratpenats, 
al acabar la xerrada, al pondre’s el sol i 
començar a veure les primeres estrelles 
des de la Masia de can Parcala, al 
Maresme, en Sergi va treure un detector 
d’ultrasons que, instal·lat a una tablet, van 
servir per a inspeccionar els voltants de la 
masia a la recerca de ratpenats, escoltant 
els ultrasons.

En total vam poder sentir un munt 
d’exemplars, que frenètics no paraven 
de volar al nostre voltant mentre es 
cruspien els mosquits que d’altre forma 
ens haurien picat segurament a nosaltres. 

Pipistrel·la comuna, Pipistrel·la nana, 
ratpenat dels graners, ratpenat de bosc, 
ratpenat de vores clares i un possible 
nòctul petit es van acostar entre la masia 
i el bosc mentre la nit s’anava fent cada 
cop més fosca.

Un cop conclosa l’activitat ens vam 
disposar ja finalment a abandonar Can 
Parcala per saber que en Batman realment 
vetlla més per la nostra seguretat del que 
ens pensàvem de bon principi.

A la finca de Can Parcala s’ha portat a 
terme, promogut per la Societat Catalana 
d’Herpetologia i amb la col·laboració 
de Depana, un projecte d’introducció 
d’amfibis en una bassa que ha estat 
restaurada per a aquesta finalitat. El 
dia 25 de març de 2022 es va fer una 
presentació del projecte, en la qual es 
van poder veure gripaus d’esperons, 
l’espècie objecte de la introducció, i 
altres amfibis trobats a l’abeurador de la 
mateixa finca.

uJordi Cebrián
Consell de redacció de l’Agró Negre

Rat-penat de vores clares. Foto wikipedia

El capvespre a Can Parcala es va omplir de ratpenats. 

Així celebràvem el 9 de juliol  de l’any passat la 2a nit de 

ratpenats organitzada per DEPANA amb l’amena xerrada 

a càrrec d’en Sergi Torné. 

Dintre de les activitats a Can Parcala
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Blake Edwards no és un director de cinema que hagi estat 
aclamat per la crítica, però sí pel públic. Les seves comèdies 
sempre han comptat amb el favor de l’espectador. “The 
party” (1968) no cerca cap mena de transcendència, sinó que 
és un vehicle per estar entretingut per un argument delirant 
i volgudament histriònic. En aquest film destaca el paper del 
recordat Peter Sellers com a protagonista, que interpreta un 
actor d’origen hindú. La trama deriva d’una errada comesa per 
un important productor de Hollywood que rep una trucada d’un 
dels seus acòlits on li demana que 
posi a la llista negra al tal actor que 
es diu H.V. Bakshi, de manera que 
mai més torni a treballar en cap 
més pel·lícula de la productora. 
El cap, molt ocupat i atabalat, 
apunta el seu nom en un paper 
qualsevol de sobre la taula, que 
resulta ser la llista de convidats a 
una festa a casa seva... Aquesta 
figura del senyor important que 
despistadament escriu convidant 
algú a una celebració quan en 
realitat volia desterrar-lo de la 
professió, de vegades m’ha 
semblat que deuria ser com es 
va declarar el Delta del Llobregat 
com a ZEPA al 1994 (segons la 
Directiva d’ocells de 1979). 

Certament, la comunicació de la Generalitat a l’Estat 
i d’aquest darrer a Brussel·les podria tenir alguns 
paral·lelismes. No vull ni pensar la bronca que deurien 
rebre els responsables dels departaments i/o ministeris 
ambientals dels mandataris de l’època quan al 1995 
van descobrir que feia un any que el Delta estava en la 
llista d’espais de protecció especial (en aquell moment a 
Catalunya només hi havia sis ZEPAs). Aquesta “errada” va 
provocar tot de mals de cap i limitacions que van posar 
pegues a les peremptòries infraestructures del “Pla Delta” 
de 1994. Si no fos per l’enyorada figura del llavors Conseller 

de Medi Ambient Albert Vilalta, aquest símil amb el film em 
semblaria més que creïble. Segurament la seva discreció va 
ser més efectiva que tots els profetes del ciment.

Només cal llambregar tots els déja vu que està patint La 
Ricarda amb l’enèssima ampliació de l’aeroport de BCN. 
Fins i tot un grup polític ha condicionat els pressupostos 
autonòmics d’enguany a una obra que mai no tindrà ni podrà 
tenir ni un cèntim d’euro de la Generalitat per executar-se 

(no és la seva competència). 
Per si això fos poc, cap mitjà ni 
polític ha estat capaç de dir-ho 
(fora de l’Ajuntament del Prat). 
Amb el poc rigor habitual quan 
es comenten coses d’aquest 
Delta, apareixen afirmacions 
com que “cal fer compatible 
el desenvolupament amb la 
protecció de la natura” com si 
fos un caprici dels extremistes 
ecologistes, quan en realitat la 
normativa europea no permet 
fer cap transformació. Són els 
incompliments de base del 
1998-2002 els que impedeixen 
aquest projecte. Tot plegat, uns 
passatges de la vida pública 
molt lamentables que com a 

membres de DEPANA ens fan patir. Unes escenes indignes 
de cap comèdia perquè aquí el convidat indesitjat són les 
mentides i la manipulació més potinera...

En la ficció, la festa va acabar amb la mansió del gran 
productor americà molt malmesa per culpa d’aquest 
personatge estrambòtic i malastruc, tot i que ell va trobar 
l’amor... Aquí no sabem com ho farà, però esperem que com a 
aquest esbojarrat llargmetratge, la natura assoleixi l’anonimat 
suficient per sobreviure a la revetlla amb un somriure i ben 
acompanyada com el Sr. Bakshi... 

uLluís-Xavier Toldrà

EN CONTRA

LA FESTA


